
رییس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: پس از 
سیلاب سال ۹۸ جمعی از اندیشمندان کشور ما ۵۳ 
مخاطره را احصا شد که از این بین ۱۳ مخاطره اصلی 
کشور ما، مسائل محیط زیستی بود. علی سلاجقه در 
مراسم امضای تفاهمنامه با بانک صادرات که با حضور 
محسن ســیفی - مدیر عامل این بانک - برگزار شد،  
گفت: فقدان شهید رییسی بسیار سنگین است و تاثیر 
خود را بر جامعه نشــان داده اما چون جامعه ما تحت 
رهبری ولی فقیه قرار دارد، ســربلندتر از همیشه در 

راستای اهداف خود گام برمی دارد.
معاون رییس جمهور اضافه کرد: در سفرهای استانی با 
آقای رییسی همیشه صحبت از بانک ها بود و استاندارها 
از پرداخت تســهیلات بانکی توسط بانک ها گله مند 
بودند اما از طرفی بانک هایی هم بودند که یار ملت و 
دولت بودند که بانک صادرات نیز از همین بانک هاست.
سلاجقه افزود: در نشست داموس از حدود ۱۰ چالش 
اساســی دنیا که احصا شده اســت، دو چالش کاملا 
محیط زیستی و باقی نیز مرتبط با محیط زیست بود. 
چالش هایی ازجمله کاهش منابع آبی، خشکسالی، 
تغییر اقلیم، فرونشســت و... تهدیدات جدی محیط 
زیست جهان هســتند، لذا باید دیدگاه ها نسبت به 

محیط زیست تغییر کند.
وی تاکید کرد: یکی از خیرترین و ماندگارترین جاهایی 
که شما سرمایه گذاری می کنید، محیط زیست کشور 
است. اینجا یک سرمایه گذاری ثابت با ارزش افزوده 
بسیار بالا برای نسل های آتی محسوب می شود. رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست در ادامه گفت: ما در 
کشور در بعد محیط زیست انسانی در آستانه ها هستیم 
و شرایط اقلیمی، زمین شناسی، پوشش گیاهی و تنوع 

زیستی مان جزو رده های بالای جهانی هستیم.
ســلاجقه اضافه کرد: پس از سیلاب سال ۹۸ جمعی 
از اندیشمندان کشــور ما ۵۳ مخاطره را احصا شد که 
از این بین ۱۳ مخاطره اصلی کشور ما مسائل محیط 

زیســتی بود. وی با تاکید بر اینکه در این دولت سعی 
شد، صندوق ملی محیط زیســت در خدمت محیط 
زیســت قرار بگیرد، تصریح کرد: صندوق ملی محیط 
زیست فرایند تسهیلگری دارد و ما به آن به عنوان منبع 
درآمد نگاه نکرده ایم. معاون رییس جمهور توجه مردم 
به مسائلی ازجمله دریاچه ارومیه، تولد توله یوزها و... را 
ازجمله سرمایه های اجتماعی محیط زیست دانست و 
گفت: اینها ظرفیت هایی هستند که بانک می تواند به 
ما کمک کند و بانک صادرات نیز از بانک هایی است که 
همواره در چرخه اقتصاد کشور نقش مهمی داشته است .

ســلاجقه افزود: منابع صندوق ملی محیط زیست 
محدود اســت و امیدواریم در نتیجه این تفاهمنامه 
ظرفیت سازی برای جذب منابع بیشتر توسط صندوق 
ملی محیط زیست صورت گیرد. وی تاکید کرد: بانک 
صادرات به صندوق ملی نه به عنوان یک ارزش افزوده 
ریالی بلکه به چشم یک ارزش افزوده معنوی نگاه کند.

رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت با اشاره به 
تاکید شهید آیت الله رییسی بر راه اندازی تصفیه خانه 
پیش از راه اندازی هر صنعت در کشور گفت: متاسفانه 
۷۴ درصد شــهرک های صنعتی ما فاقد تصفیه خانه 
هستند و هر بار این مسئله را از وزارت نیرو پیگیر شدیم، 
گفتند که نیاز به چندین هزار میلیارد تومان بودجه 
دارد.سلاجقه در پایان از پیشرفت ۸۰ تا ۹۰ درصدی 

مدیریت پسماند سراوان خبر داد.
در ابتدای این مراســم، علی عبدی زاده - مدیرعامل 
صندوق ملی محیط زیست - اظهار کرد: صندوق ملی 
به عنوان رکن اجرایی پروژه های محیط زیست کشور 
فعالیت دارد، لذا باید بانک عاملی را انتخاب و در بازار 

پول به صورت غیرمستقیم ورود کند.
وی افزود: در همین راستا ما در ماه های اخیر با چندیدن 
بانک مذاکراتی داشتیم که در نهایت با توجه به عقبه 
قدرتمند ومدیریت کارآمد بانک صادرات خیلی زود به 
توافقی رسیدیم که ثمره آن امضای این تفاهمنامه بود.

مدیرعامل صندوق ملی محیط زیســت اضافه کرد: 
هدف اصلی این تفاهمنامــه، تامین مالی پروژه های 
محیط زیستی اســت. تاکنون صندوق از روش های 
معمول نظام بانکی استفاده می کرده است اما اکنون 
با کمک دوستانمان در بانک صادرات که در بازار پول 
و سرمایه فعال هستند، در هر دو این بازارها از ظرفیت 
دوستان استفاده خواهیم کرد تا این مشارکت منجر به 
تامین توان مالی پروژه های محیط زیست کشور شود.

عبدی زاده در ادامه گفت: موضوع دیگر این تفاهمنامه 
سرعت دهی به معرفی و تامین مالی این پروژه ها خواهد 
بود که در نتیجه انعقــاد این تفاهمنامه اتفاق خواهد 
افتاد. وی همچنین از همــکاری در حوزه آموزش و 
فرهنگ سازی محیط زیســت ذیل این تفاهمنامه 
و حمایت بانک صادرات از یکــی از گونه های حیات 

وحش خبر داد.
در ادامه، ســیفی  -مدیرعامل بانک صــادرات - نیز 
اظهارکرد: تفاهمنامه مذکور درخصوص ریل گذاری 
همکاری های صندوق ملی محیط زیســت کشور با 
بانک صادرات است که به نظر می رسد این همکاری به 

اجرای طرح های سبز بسیار کمک خواهد کرد.
وی تاکید کرد: مجموع تسهیلاتی که بانک صادرات 
پرداخت می کند رقم قابل توجهی است که می تواند 
به اهداف سازمان حفاظت محیط زیست کمک کند. 
مدیرعامل بانک صادرات در ادامه اظهار کرد: همه ما 
به طور مستقیم با محیط زیست در ارتباط هستیم، لذا 
یکی از فاکتورهایی که به طور جدی در نظر گرفتیم، 

همکاری در جهت حفظ محیط زیست بوده است.
به گزارش روابط عمومی ســازمان حفاظت محیط 
زیست، سیفی تاکید کرد: مسئله محیط زیست دغدغه 
ماست و بالغ بر ۶۲۰ هزار میلیارد تومان تامین مالی ما 
در حوزه های مختلف است که با توجه به دغدغه محیط 
زیستی که داریم، می توانیم بخشی از این تسهیلات را 

در حوزه محیط زیست فعال کنیم.

رئیس پلیس فتا فراجا گفت: بازنشــر و انتشــار 
نظرسنجی ها و یا نظرسازی کاذب که از مجاری 
غیررســمی انعکاس پیــدا می کنــد و مبدا آن 
مشخص نمی باشــد، در خصوص انتخابات و یا 
نامزدهای انتخاباتــی و یا انتشــار مطالب علیه 
نامزدها جرم است. به گزارش ایسنا، سردار وحید 
مجید در یک برنامه رادیویی اظهار کرد: ما با یکی 
از بزرگترین رویدادهای جمهوری اسلامی پیش 
رو هستیم و این حماسه، مکمل حماسه پرشور 

و بی نظیر در بدرقه شهدای خدمت خواهد بود.
وی تصریح کــرد: تنظیم فعالیت کابــران باید 
برمبنای قوانین باشــد. کاربران باید دقت کنند 
که انتشــار و بازنشــر هرگونه محتوا به منظور 
تشویق، تحریک و یا ترغیت در خصوص کاهش و 
تحریم مشارکت دارای معاذیر قانونی و جرم است . 
همچنین دعوت به تجمع و تحصن و یا هر اقدامی 
که اخلال در انتخابات را به همراه داشته باشد و در 

فضای سایبر انجام شود جرم محسوب می شود.
وی اضافــه کرد: بازنشــر و انتشــار یکســری 

نظرسنجی ها و یا نظرسازی کاذب که از مجاری 
غیررســمی انعکاس پیــدا می کنــد و مبدا آن 
مشخص نمی باشــد، در خصوص انتخابات و یا 
نامزدهای انتخاباتــی و یا انتشــار مطالب علیه 
نامزدهای انتخاباتی تخریب، تهمت، توهین، افترا 
و بیان مطالب غیرواقع و یا غیراخلاقی هایی که در 
خصوص حریم شــخصی نامزدها می تواند اتفاق 

بیفتد جرم است.
رئیس پلیس فتا تصریح کرد: انتشــار محتوای 
در خصوص تطمیع، ترغیب و یــا تهدید افراد به 
خرید و فروش آرا و یا انتشــار محتوا برای ایجاد 
رعب و وحشــت برای کســانی که می خواهند 
رای بدهند. همچنین انتشار محتوا در خصوص 
نتایج آرا، شــمارش آرا و نتایج انتخابات خارج از 
مراجع صلاحیت دار، این محورهای اصلی است 
که کاربران در مواجه با اخبار و مطالب گفته شده 
دقت لازم را انجام دهنــد و به مراجع اصلی خبر 

توجه کنند.
رییس پلیس فتــا فراجا عنوان کــرد: نقدهای 

سازنده برای یک انتخاباتی که باید با رقابت سالم 
و مشارکت برگزار شود لازم اســت. البته قانون 
اعلام کرده که یکســری شــبکه های اجتماعی 
توسط قانون فیلتر شده که باید این موارد رعایت 
شود. البته در حال حاضر فضای انتخابات خوب و 
آرام است و تاکنون شکایت زیادی در این رابطه 
نداشتیم  چون در این ســال ها چندین انتخابات 
داشتیم و قوانین تعریف شــده و کابران هم آگاه 
شدند که اخبار دروغ و صحیح را تشخیص دهند.

وی ابراز کرد: با توجه به اینکه حوزه فضای سایبر 
در تمامی سطوح اجتماعی و حوزه های دولتی و 
خصوصی ما نفود پیدا کرده، لزوم افزایش ســواد 
رسانه ای حتمی اســت. هر وزارتخانه ای دارای 
شرح وظایفی اســت که در فضای سایبر هم آن 
وظایف را برعهده دارد و افزایش سواد رسانه مردم 
در ان حوزه نیز به عهده همان  دســتگاه اســت، 
یعنی توزیع امنیت در فضای سایبر باید بین تمام 
حوزه های دارای مسئولیت انجام شود و به همان 

ترتیب نیز افزایش سواد رسانه مردم انجام شود.

رئیس سازمان هواشناسی کشــور آخرین وضعیت 
فرآیند تاسیس نخستین مرکز منطقه ای اقلیم غرب 
آسیا در تهران را تشریح کرد. سحر تاج بخش مسلمان 
در حاشیه نخستین کارگروه پیش بینی فصلی سازمان 
هواشناسی کشور اظهارکرد: سال گذشته در جلسه 
اتحادیه منطقه ۲ )آسیا( سازمان جهانی هواشناسی، 
مجوز اولیه تاســیس مرکز منطقه ای اقلیم سازمان 
جهانی هواشناسی در تهران به عنوان نخستین مرکز 
منطقه ای اقلیم غرب آسیا صادر شد البته این مجوز 
در مرحله نمایش یا فاز ارائــه عملی قرار دارد که پس 
از ارزیابی نهایی به وسیله سازمان جهانی هواشناسی 

به صورت رسمی مجوز تاسیس آن صادر می شود.
رئیس سازمان هواشناسی کشور ادامه داد: در حاضر 
مرکز ملی اقلیم سازمان هواشناسی کشور و معاونت فنی 
سازمان در حال تکمیل فرایند ایجاد پورتال اینترنتی 
این مرکز برای ارائه خدمات اقلیمی منطقه ای هستند 
که به محض آماده سازی، اطلاعات مربوطه برای ارزیابی 

نهایی به سازمان جهانی هواشناسی ارسال می شود.
تاج بخش مسلمان تصریح کرد: در صورت صدور مجوز 
نهایی، این دومین مرکز بین المللی سازمان هواشناسی 
کشور است که در ۶۴ ســال اخیر تاسیس می شود. 
نخستین مرکز منطقه ای اقلیم موسوم به RCC در غرب 
آسیا و پنجمین مرکز منطقه ای اقلیم قاره آسیا پس 
از حدود ۱۲ ســال از ارائه درخواست ایران به سازمان 
جهانی هواشناسی در شرف تاســیس است. رئیس 
سازمان هواشناسی کشور در ادامه گفت: ظرفیت های 
زیرساختی و علمی قابل توجهی در سازمان هواشناسی 
ایران و مرکز ملی اقلیم سازمان وجود دارد که می تواند 

خدماتی در مقیاس منطقــه ای ارائه کند. تاج بخش 
مسلمان توضیح داد: در سال ۲۰۱۹ برای نخستین بار 
در منطقه، پیش بینی دهه ای بر اساس استانداردها و 
پروتکل های سازمان جهانی هواشناسی در پژوهشکده 
اقلیم شناسی ســازمان هواشناسی کشور تولید شده 
اســت. علاوه بر این سال هاســت مدل های فصلی و 
زیرفصلی در سازمان هواشناسی کشور در مقیاس های 
منطقه ای اجرا می شود که همه این موضوعات موید 
وجود ظرفیت های علمی و زیرســاختی این حوزه در 

کشور است.
رئیس سازمان هواشناسی کشــور افزود: با راه اندازی 
این مرکز، خدمات اقلیمی متنوعی از جمله پایش و 
پیش بینی های فصلی، زیرفصلــی و دهه ای به همراه 
آموزش های مرتبط برای کشورهای غرب آسیا تولید 
و ارائه می شــود. تاج بخش مســلمان در پایان گفت: 
تا پیش از ایــن مراکز اقلیم موجود در آســیا تنها در 
کشــورهای چین، ژاپن، کره جنوبی و هند راه اندازی 
 شده بود و منطقه غرب آســیا از این ظرفیت بی بهره 

بوده است.
در ادامه این نشســت احد وظیفه - رئیس مرکز ملی 
اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی 
کشور- گفت: نخستین مصوبه اجرایی کارگروه پیش 
بینی فصلی ســازمان هواشناسی کشــور تصویب و 
مقرر شد تا چارچوب خدمات اقلیمی سازمان جهانی 
هواشناسی در ایران عملیاتی شود. این چارچوب ملی 
تلاش می کند ضمن تولید محصولات کاربردی در حوزه 
اقلیم و پیش بینی های اقلیمی، هماهنگی، همکاری و 
ارتباط مستمر با نهادهای مختلف مرتبط با اقلیم ایجاد 

کند تا در مدیریت های مرتبط با این حوزه به ویژه در 
شرایط حساس، تصمیم گیری ها و اقدامات صحیح و 

به موقعی انجام شود.
وی افزود: سال هاست ســازمان هواشناسی کشور در 
حوزه تولید محصولات اقلیمی به ویژه پیش بینی های 
فصلی فعالیت دارد و از نظــر صحت پیش بینی های 
فصلی نیز موفقیت های خوبی به دســت آورده است. 
وظیفه با بیــان اینکه برخی هــا از پیش بینی فصلی 
انتظاراتی زیاد و غیر واقعی دارند، تصریح کرد: بسیاری 
از پیش بینی های فصلی ســازمان همان انتظاری را 
دارند که از پیش بینی های کوتاه مدت می رود که این 
نادرست اســت و در کل دنیا نیز چنین پیشرفتی به 

دست نیامده است.
وی ادامه داد: نباید انتظارات دقت پیش بینی های دو 
هفته ای، ماهانه و فصلی به اندازه پیش بینی های کوتاه 
مدت و پنج روزه باشد چراکه در هیچ جای دنیا اینگونه 

نیست.
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
سازمان هواشناسی کشــور ادامه داد: پیش بینی های 
کوتاه مدت و بلند مدت جایگاه ملی در مدیریت کلان 
کشور به ویژه در حوزه های انرژی، مدیریت منابع آب، 
بهداشت و سلامت و.... پیدا کرده است و بسیاری آن ها 
را محور تصمیم گیری های خود قرار می دهند. وظیفه 
در بخش دیگری وظایف و ساختار کارگروه پیش بینی 
فصلی سازمان هواشناسی کشور را تشریح کرد و گفت: 
مقرر شد زیرساخت های جدیدی برای تحول در ارائه 
خدمات اقلیمی سازمان هواشناســی در سال جاری 

تامین شود.

هشدار انتخاباتی پلیس فتا؛ انتشار نظرسنجی های کاذب جرم است۱۳ مخاطره اصلی کشور، مسائل محیط زیستی است

تلاش برای تاسیس نخستین مرکز منطقه ای اقلیم غرب آسیا در تهران
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قیمت گذاری دستوری 
باید ساماندهی شود

رمزارزها مشمول 
حمایت دولت نمی شوند
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سرمقاله
سوددهی اقتصاد 

دیجیتال در بلندمدت

شــرکتهای دانش بنیان و 
استارت آپها با تغییر نگاه به 
راه اندازی مشاغل از شکل 
سنتی به دیجیتال، موجب 
رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه 
سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری 
بر روی بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار 
مناسب برای تحقق رشــد اقتصادی نیز همین 
فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به 
سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند. چون حوزه 
فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد می کند، در 
کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث بیکارشدن 

عده ای می شود. اما در...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری اطلاعات 

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

توسعه کارگاه های 
کوچک با تجهیزات ایرانی

سیاست های تشویقیِ حمایت از تولید در شهرک ها و نواحی صنعتی ابلاغ شد

رونق فضای کسب و کار در دانش بنیان ها 
صفحه3

صفحه۲

تولید  نفت  افزایش  یافت
تعریف   و   اجرای ۱۳۰  میلیارد   دلار   پروژه   نفتی

دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی 
از ایجاد اشــتغال و توســعه کارگاه های کوچک با 
استفاده از ماشین آلات ســاخت داخل خبر داد. به 
گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، دومین دور نمایشگاه ملی 
آبادیران، ۲۵ خرداد ماه به ایستگاه پایانی رسید. »رفع 
چالش های مناطق محروم و روســتایی«، »ایجاد 
اشتغال پایدار« و »توسعه زنجیره ارزش ظرفیت های 
بومی مناطق کمتر برخوردار« با استفاده از ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور و سایر ارکان 
زیســت بوم نوآوری و فناوری از اهداف جدی این 
برنامه است. سید محمد مهدی هادوی، دبیر ستاد 
توسعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی و تجهیزات 
پیشرفته صنعتی، رسالت این ستاد را دانش بنیان 
کردن سازندگان ماشین آلات و تجهیزات صنعتی 
و اقتصادی کردن تولیدات شرکت های دانش بنیان 
دانســت و گفت: صنعت ماشین سازی در حقیقت 
صنعت صنعت ساز است به گونه ای که هر نوع توسعه 
و تحول در این صنعــت، موجب حرکت جهش وار 
دیگر صنایع می شود. وی ادامه داد: در بررسی های 
انجام شده توسط ستاد ماشین ســازی، جایگاه و 
قابلیت های این صنعت در روستاها و مناطق محروم 
و کمتر توسعه یافته کشور شناسایی شده است که 
عمدتا ایجاد اشــتغال و توسعه کارگاه های کوچک 
با استفاده از ماشین آلات ساخت داخل است. تنوع 
محصولات کشاورزی و گستردگی سرزمینی کشور، 
طراحی و ساخت ماشین آلات تبدیلی را می طلبد تا 
هدررفت و ضایعات محصولات کشاورزی را کاهش 
دهد و از طرفی از مهاجرت روستاییان به دلیل عدم 
وجود شغل مناســب جلوگیری کند. در این راستا 
پروژه  بررسی ماشین آلات وارداتی پرکاربرد با هدف 
حمایت از ساخت آنها در داخل کشور در حال انجام 
است که باعث شــکوفایی صنعت ماشین سازی و 

سهولت دسترسی افراد ساکن در...

آگهی فراخوان مناقصه عمومی دو 
مرحله ای شماره ۱4۰۳/۰4

شرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد کابل فیبر 
نوری خاکی ژله ای-کابل فیبر نوری کانالی-کابل فیبر نوری 

هوایی مهاردار را از طریق مناقصه عمومی واگذار نماید.
متقاضیان شــرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس  

www.tci.ir یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان

آگهی فراخوان مناقصه عمومی دو 
مرحله ای شماره ۱4۰۳/۰5

شــرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد نگهداری و 
پشتیبانی شبکه فیبر نوری )اصلاح مسیر، رفع خرابی و ترمیم 
خسارت وارده به شبکه فیبر نوری در سطح استان همدان هوایی-

خاکی-کانالی( را از طریق مناقصه عمومی واگذار نماید.
متقاضیان شــرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
 بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس 

  www.tci.ir یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان
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اقتصاد2
ایران

ســود بازرگانی واردات دام و 
گوشت صفر شد

بر اساس مصوبه هیات دولت سود بازرگانی واردات 
دام سبک، سنگین و انواع گوشت صفر شد. طبق 
مصوبه جدید هیات دولت در خصوص اصلاح سود 
بازرگانی انواع کالاها نشان می دهد سود بازرگانی 
انواع گوشــت )ران، راســته و سردست( به صفر 
درصد کاهش یافته است. در مصوبه قبلی هیات 
دولت ســود بازرگانی انواع گوشت ۱۱ درصد در 
نظر گرفته شــده بود که طبق مصوبه ۲۳ خرداد 
ماه این سود بازرگانی به صفر کاهش یافته است. 
سود بازرگانی گاو شیری، گاو گوشتی، گاو نر مولد، 
گوسفند مولد نژاد خالص نیز از دو درصد به صفر 

درصد کاهش یافته است.

افزایش ۴۲ میلیــارد دلاری 
تجارت غیر نفتی 

رئیس کل گمرک ایران گفــت: تجارت بدون نفت 
ایــران از ۷۴ میلیارد دلار در ســال ۱۳۹۹ به ۱۱۶ 
میلیارد دلار در سال ۱۴۰۲ رسید. محمد رضوانی فر 
- معاون وزیر اقتصاد - اظهار کرد: تجارت بدون نفت 
از نظر وزنی از ۱۴۷ میلیون تن در ســال ۱۳۹۹ به 
۱۶۷ میلیون تن رسید، که ۲۰ درصد افزایش را نشان 
می دهد. علاوه برایــن، ارزش صادرات غیرنفتی در 
سال ۱۳۹۹ به میزان ۳۵ میلیارد دلار بودکه در سال 
۱۴۰۲ با ۴۰ درصد افزایش نسبت به سال ۱۳۹۹ به 
رقم ۴۹ میلیارد دلار رسید. به گفته وی ارزش واردات 
در سال گذشته به ۶۶ میلیارد دلار رسید که از این 
میزان ۲ میلیارد دلار به واردات شــمش طلا و ۲.۶ 
میلیارد دلار به کامیون و کشنده ها اختصاص داشته 
است. رئیس کل گمرک ایران در خصوص تجارت 
کشور با ۱۵ کشور همســایه در سال گذشته اظهار 
کرد: در سال ۱۴۰۲ حجم تجارت خارجی ایران با 
کشورهای همسایه با ۱۰ درصد افزایش به بیش از 
۶۱ میلیارد دلار رســید. رضوانی فر گفت: در سال 
۱۴۰۲ به میزان ۱۷.۸ میلیون تن کالا از مسیر ایران 
ترانزیت خارجی شد که نسبت به سال ۱۴۰۱ حدود 
۵۴ درصد افزایش نشان می دهد. همچنین، میزان 
درآمدهای وصولی  گمرک در سال ۱۳۹۹ به میزان 
۲۷ هزار میلیارد تومان بوده که این رقم با افزایش ۹ 
برابری در سال ۱۴۰۲ به ۲۴۷ هزار میلیارد تومان 
رسیده است. وی در خصوص بسته های تسهیل گری 
گمرک که در سال ۱۴۰۲ تعریف شده است، افزود: 
یکی از تســهیلات گمرک به فعالان اقتصادی که 
به کاهــش هزینه تولید، انبــارداری، کاهش زمان 
ترخیص کالا و مدیریت کردن آن برای رساندن مواد 
اولیه و ملزومات به خط تولید منجر می شود، استفاده 
از ظرفیت انبار اختصاصی است که در حال حاضر 
بیش از ۲۴۸ انبار اختصاصی در ۲۵ اســتان برای 

تولیدکنندگان وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۲ استقبال خوبی از 
ظرفیت انبار اختصاصی توسط تولیدکنندگان شده 
است، افزود: گمرک در سال گذشته تضامین و وثایق 
مورد نیاز برای انبار اختصاصی را برای شرکت های 
تولیدی بزرگ به نصف کاهش داده اســت. رئیس 
کل گمرک با بیان اینکه هفته گذشته بزرگ ترین 
گمرک اختصاصی در مجتمع فولاد مبارکه اصفهان 
با ســرمایه گذاری شــرکت مربوطه توسعه یافته 
اســت، اظهار کرد: ظرفیت قانونی خیلی خوب و 
قابل توســعه برای هلدینگ ها و بنگاه های بزرگ 
اقتصادی اســت که از ظرفیت گمرک اختصاصی 
استفاده کنند که در حال حاضر هشت بنگاه بزرگ 
اقتصادی در مسیر تاســیس گمرک اختصاصی 
هستند. رضوانی فر گفت: یکی دیگر از ظرفیت های 
خوبی که برای فعالان اقتصادی ایجاد شده استفاده 
از ارائه تســهیلات گمرکی در قالب طرح فعالان 
اقتصادی برگزیده گمرکی است که در حال حاضر 
در قالب این طرح به ۵۴۸ شرکت تسهیلات مربوطه 
ارائه می شود. وی افزود: فعالان اقتصادی که در طرح 
تراز توسط وزارت اقتصاد انتخاب می شوند به طور 
خودکار به ترکیب فعالان اقتصادی برگزیده گمرکی 
اضافه و از خدمات و تسهیلات موردنظر که در سبد 
حمایتی از فعالان اقتصادی برگزیده گمرکی وجود 
دارد، بهره مند می شوند. رئیس کل گمرک اظهار 
کرد: در طرح فعــالان اقتصادی برگزیده گمرکی، 
تعداد ۳۹۷ شرکت، تولیدی هستند، به عبارتی ۷۳ 
درصد از فعالان اقتصادی برگزیده گمرکی شامل 
شــرکت های تولیدی می شوند، همچنین هشت 
درصد آن به شرکت های دانش بنیان اختصاص دارد.
رضوانی فر با اشاره به دیگر تسهیلات گمرک گفت: 
یکی دیگر از تســهیل گری های گمرک در سال 
۱۴۰۲ که در گمرک توسعه یافته است، تسهیل 
و تفویض اختیار ورود موقت ماشین آلات معدنی 
و راهسازی به گمرکات اجرایی بوده است، در این 
خصوص تضمین مورد نیاز برای ورود موقت این 
کالاها که در قانون بین نیم تا سه برابر ارزش کالا 
است، به کف قانونی یعنی نیم درصد کاهش یافت.

اخبار

وزیــر نفت بــا اشــاره به 
اینکه در دولت ســیزدهم 
۳۰۰ پــروژه بــا ارزش 
 ۱۳۰ ســرمایه گذاری 
میلیــارد دلار تعریــف و 
بخشی از آن نیز تکمیل شــده است، گفت: در این 
سه ســال عمر دولت مردمی، ۱۵۳ پروژه نفتی به 
ارزش بالغ بر ۳۴ میلیارد دلار به بهره برداری رسید.

به گزارش ایســنا، جــواد اوجــی در آیین امضای 
قراردادهای طرح توسعه و بهره برداری میدان های 
چنگوله و بندکرخه و خرید خدمات فرآورش نفت 
خام با ســرمایه گذاری حدود ۲ میلیــارد دلار، با 
گرامیداشت یاد و خاطره رئیس جمهور شهید افزود: 
اولویت ایشان استان های کم برخوردار بود تا رونق 

اقتصادی و اشتغال زایی را به همراه داشته باشد.
وی با بیان اینکه پایه گذاری و ریل گذاری خوبی برای 
توسعه روابط با روسیه انجام شده است و در آینده 
خبرهای خوبی در این زمینه خواهیم شنید، تأکید 
کرد: در دولت سیزدهم ۵ میلیارد دلار قرارداد نفتی 
با شرکت های بزرگ روس امضا شد که ۲۵۰ هزار 
بشکه افزایش ظرفیت تولید نفت از محل امضای این 

قراردادها بوده است.
وزیر نفت با اشــاره به اینکه در این سه سال دولت 
مردمی ۱۵۳ پروژه نفتی بالغ بــر ۳۴ میلیارد دلار 
به بهره برداری رســید، گفت: اغلــب این پروژه ها، 
پروژه هــای مغفول مانده از گذشــته مانند فاز ۱۱ 
پارس جنوبی بود که ۲۰ سال قرارداد برای توسعه 
آن رد و بدل می شد و در دولت سیزدهم آغاز شد و 

به بهره برداری رسید.
وی با بیــان اینکه از این پروژه هــا عواید خوبی در 
تولید نفت، گاز، فرآورده هــای نفتی و محصولات 
پتروشیمی برای کشور ایجاد شــد، افزود: پارسال 
رشــد اقتصادی گروه نفت ۲۰درصد بود. در سال 
۱۴۰۱ نیز رشــد این بخش ۱۰درصد ثبت شــد 

که بالاترین رشــد اقتصادی بین بخش های دیگر 
اقتصاد بود.

وزیر نفت گفت: به جــرأت می گوییم هیچ میدان 
مشــترک بلا تکلیفی وجــود ندارد. جــواد اوجی 
وزیر نفت در آئین امضای قرارداد طرح توســعه و 
بهره برداری از میــدان چنگوله و بندکرخه و خرید 
خدمات فــرآورش نفت خام با ســرمایه گذاری ۲ 
میلیــارد دلاری گفــت: در طــی این ۳ ســال با 
کمپانی های بزرگ روســی ۵ میلیــارد دلار عقد 

قرارداد کردیم.
وی ادامه داد: طی این ۳ ســال بیش از ۱۵۳ پروژه 
بالغ بر ۳۴ میلیارد دلار به بهره برداری رســاندیم 
پروژه های کــه مغفول مانده بودنــد مانند فاز ۱۱ 
پارس جنوبی. بــه گفته این مقام مســؤول، ثمره 
بهره برداری از این پروژه ها نمایــان بود به طوری 
که رشــد اقتصادی ۲۰ درصدی را نشان می دهد. 
اوجی ادامه داد: افزایش تولید گاز، با وارد شدن فاز 
۱۴ پارس جنوبی و نزدیک به ۳۰۰ پروژه در دستور 

کار قرار داشــت ۱۳۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
در پروژه ها وجود داشــت کــه ۳۴ میلیارد دلار به 
بهره برداری رسید و سایر پروژه ها تا چند سال آینده 

به بهره برداری می رسند.
به گفته وی در بحث توســعه میادین ۲۳ میلیارد 
دلار قرارداد منعقد شد و استفاده از ظرفیت داخلی 
کمک شــایانی به ما کرد. اوجی خاطر نشان کرد: 
امروز با شرکت های داخلی ۲ میلیارد دلار قرارداد 
امضا می کنیم که علاوه بر این صدور خدمات فنی 
و مهندسی هم رشد خوبی داشــت. وی ادامه داد: 
کیفی ســازی فرآورده های نفتی از مســائل حائز 
اهمیت است که در تمامی شهرهای از سوخت یورو 
۴ و یورو ۵ استفاده می شود. وزیر نفت تاکید کرد: 
به جرأت می گوئیم هیچ میدان مشترک بلا تکلیفی 

وجود ندارد.
مدیرعامل شرکت ملی نفت نیز گفت: با اجرای طرح 
توسعه و بهره برداری از میادین چنگوله، بندکرخه 
و خرید خدمات فراورش نفت خام؛ روزانه ۸۰ هزار 

بشکه به ظرفیت تولید نفت کشور اضافه می شود 
و با نهایی شدن طرح ها حدود ۱۷ میلیارد دلار به 

عواید و درآمد کشور اضافه می شود.
محسن خجســته مهر در حاشــیه مراسم امضای 
قراردادهای طرح توسعه و بهره برداری از میادین 
چنگوله، بندکرخه و خریــد خدمات فراورش نفت 
خام در جمــع خبرنگاران اظهار داشــت: امروز ۴ 
قرارداد به ارزش حدود ۲ میلیارد دلار امضا شــد و 
حاصل این قراردادها پس از اجرای طرح ها؛ روزانه 
۸۰ هزار بشکه به ظرفیت تولید نفت کشور اضافه 
می شود و با نهایی شدن طرح ها حدود ۱۷ میلیارد 
دلار به عواید و درآمد کشــور اضافه می شود. وی 
افزود: همچنین با طرح هایی که امروز به قرارداد و 
امضا می رسند حدود ۹ هزار فرصت شغلی جدید 

هم فراهم خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: توسعه میدان 
مشــترک چنگوله به تولید ۶۰ هزار بشکه در روز 
به ارزش قراردادی ۱.۳ میلیارد دلار است، میدان 
بند کرخه به ارزش قراردادی حدود ۴۳۵ میلیون 
دلار برای رسیدن به تولید ۱۸ هزار بشکه نفت در 
روز است که حدود ۲۵۰۰ نفر اشتغال ایجاد کرده 

و حدود ۳.۵ میلیارد دلار نیز درآمد خواهد داشت.
وی تصریح کرد: همچنین دو واحد فراورشی سریع 
  BOO الحداث از طریق انعقاد قراردادهای جدید
به شــرکت های خصوصی واگذار می شود و ۱۱۵ 
هزار بشکه نفت تولیدی را فراورش، شیرین سازی 
و نمک زدایی می کند این قرارداد ۱۰ ساله است و 

برای اولین بار به امضا رسیده است.
خجســته مهر گفت: در قراردادهای توسعه ای که 
امروز به امضا رسید تماما پیمانکاران دست دوم و 
سوم حضور دارند و به بخش مردمی سپرده شده که 
به معنی تحقق سپردن اقتصاد به دست مردم است، 
هر شغلی که ایجاد می شود یک شــهروند ایرانی 
مشارکت دارد بعبارت دیگر سهمی از جامعه برای 
توسعه میداین وجود دارد و نمی شود تصور کرد که 

شرکتهای حاضر از بخش دولتی هستند.

تعریف و اجرای ۱۳۰ میلیارد دلار پروژه نفتی

تولید نفت افزایش یافت

رمزارزها مشمول حمایت دولت 
نمی شوند

طبــق مصوبــه هیــات دولــت جمهوری 
اســلامی ایران رمز ارزها مشــمول حمایت 
و ضمانــت دولــت و نظــام بانکــی نبوده 
 و اســتفاده از آن در مبادلات داخل کشــور 

مجاز نیست.
معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
دادگستری استان تهران با ارسال پیامکی به 
مردم تأکید کرد: برطبق مصوبه هیات دولت 
جمهوری اســلامی ایران رمز ارزها مشمول 
حمایت و ضمانت دولت و نظام بانکی نبوده و 
استفاده از آن در مبادلات داخل کشور مجاز 

نیست.

۱۲ نیروگاه تجدیدپذیر در ۷ 
استان در آستانه افتتاح

۱۲ نیروگاه تجدیدپذیــر به ظرفیت مجموع 
۷۰ مگاوات در ۷ اســتان کشــور در آستانه 
بهره بــرداری اســت. بــه گــزارش وزارت 
نیــرو، ۱۲ نیــروگاه تجدیــد پذیر شــامل 
۱۱ نیــروگاه خورشــیدی و یک نیــروگاه 
بــادی بــه ظرفیت مجمــوع ۷۰ مــگاوات 
 در ۷ اســتان کشور در آســتانه بهره برداری

 است.
 از ۱۲ نیروگاه تجدید پذیر در آستانه افتتاح، 
یک نیــروگاه خورشــیدی ۱۰ مگاواتی در 
اســتان مرکزی، ۳ نیروگاه شامل دو نیروگاه 
خورشــیدی و یک نیروگاه بادی به ظرفیت 
مجمــوع ۳۰ مگاوات در اســتان خراســان 
رضوی، دو نیروگاه خورشــیدی به ظرفیت 
مجموع ۱۲ مگاوات در اســتان کرمان، یک 
نیروگاه ۶ مگاواتی در اســتان ســمنان، یک 
نیروگاه خورشــیدی ۳ مگاواتی در الیگودرز 
اســتان لرســتان، ســه نیروگاه خورشیدی 
۷.۵ مگاواتــی در اســتان یــزد و نیــروگاه 
 خورشــیدی یک مگاواتی در نائین اســتان

 اصفهان قرار دارد.
نیروگاه هــای تجدیــد پذیــر در حــال 
بهره برداری شــامل فــاز نخســت نیروگاه 
خورشــیدی ۱۰۰ مگاواتــی تأمیــن انرژی 
مانا بــا ظرفیــت ۱۰ مــگاوات در محلات، 
نیروگاه بادی ۱۰ مگاواتی فــن آوران انرژی 
پــاک در خواف، نیــروگاه خورشــیدی ۱۰ 
مگاواتی کشــت و صنعت جویــن، نیروگاه 
 خورشــیدی ۱۰ مگاواتی کشــت و صنعت 
جویــن در شهرســتان نقاب، فاز نخســت 
نیــروگاه ۴۰ مگاواتی گلگهر ســیرجان به 
ظرفیــت ۹ مــگاوات، نیروگاه خورشــیدی 
۳ مگاواتــی صنایع انرژی ســبز کویر کیش 
 در ماهان، نیــروگاه خورشــیدی ۶ مگاواتی

 انرژی پاک سمن سان در ســمنان، نیروگاه 
خورشــیدی ۳ مگاواتــی آتی صنعــت ازنا 
در الیگودرز لرســتان، فاز نخســت نیروگاه 
خورشــیدی ۱۰ مگاواتی آدیــن بهتا نیروی 
ایســاتیس خضرآبــاد یــزد بــه ظرفیت ۳ 
مگاوات، نیروگاه خورشــیدی ۲.۵ مگاواتی 
و ۲ مگاواتــی عطرآبــاد ۲ و ۳ آوندپلاســت 
کرمان- مانا مهر انرژی نســیم – ســایاناوج 
پــارس یــزد و نیــروگاه خورشــیدی یک 
 مگاواتی برق و نیروگاهی کیســون در نائین

 اصفهان است.
ظرفیــت نصب شــده نیروگاه هــای تجدید 
پذیر در کشــور تا پایان اردیبهشــت ۱۴۰۳ 
رقــم ۱۱۹۲.۴۰ مــگاوات بوده اســت که 
در این میان، اســتان قزوین، کرمــان، یزد، 
فارس و خراســان رضــوی از اســتان های 
 پیشرو در ســاخت نیروگاه های تجدیدپذیر 

بوده اند.
 ۱۷۳ نیــروگاه تجدیــد پذیــر در حــال 
بهره بــرداری در کشــور وجــود دارد که در 
استان های کشــور پراکنده شــده هستند؛ 
بیشترین ســهم ظرفیت نیروگاه های تجدید 
پذیر کشــور تا پایان اردیبهشــت ۱۴۰۳ با 
۴۳ درصــد بــه نیروگاه های خورشــیدی 
 و ۳۱ درصــد بــه نیروگاه هــای بــادی 

اختصاص دارد.
بنا براین گــزارش برق تولید شــده از منابع 
تجدید پذیر تــا پایان اردیبهشــت ۱۴۰۳، 
۲۱۴ میلیــون کیلووات ســاعت بــوده که 
معادل صرفه جویی در مصــرف ۵۸ میلیون 
مترمکعــب گاز طبیعی و صرفــه جویی در 
مصــرف ۴۷ میلیــون لیتــر و جلوگیری از 
 انتشــار ۱۱۹ هزار تن گاز دی اکسید کربن 

بوده است.
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وزیر صمت بر رفــع گره های ایجاد شــده در اثر 
تحریم، ســاماندهی قیمت گذاری دســتوری و 
پشتیبانی عمیق از دیپلماسی اقتصادی و بازرگانی 
کشور توسط مؤسســه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی تاکید کرد. عباس علی آبادی وزیر صنعت 
معدن و تجارت با حضور در مؤسســه مطالعات و 
پژوهش های بازرگانی بــه مهمترین چالش ها و 
مســائل مهم پیش روی، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اشــاره کرد و گفت: از جمله چالش های 
مهم ما که مورد تاکید رئیس جمهور شــهید نیز 
بود، مساله تنظیم بازار است که وقت زیادی از این 
وزارتخانه را به خود اختصاص داده و ما امیدواریم 
که با همکاری مردم و به ویژه طرح ها و برنامه های 
صحیح و کارشناســی شده مؤسســه مطالعات و 
پژوهش های بازرگانی، بتوانیــم به حل و فصل و 
رفع مشکلات موجود در این زمینه مبادرت ورزیم.

علی آبادی گفت: انتظار دارد مؤسسه در حمایت از 

سیاست ها و اقدامات وزارت صمت، جنبه محوری 
و پیشران داشته باشد و ضروری است با توجه به 
ظرفیت ها و توانایی های علمی و تخصصی اش، به 
نحوی عمل کند تا روی خط مشی و سیاستگذاری 

ها نیز تأثیر گذار باشد.
علی آبادی، توسعه بازرگانی را یکی از محورهای 
اصلی توسعه کشور دانســت و افزود: ایران یکی 
از کریدورها و شاهراه های حیاتی تجارت جهانی 
است که متأسفانه هیچ اقدام و مطالعه ای در این 
زمینه صورت نگرفته اســت. مؤسسه مطالعات و 
پژوهش های بازرگانی باید در جهت شناســاندن 
کریدورهای شمال –جنوب و شرق – غرب نقش 

پررنگ تری ایفا کند.
وی همچنیــن بر فعــال کردن نقــش اتاق های 
بازرگانــی و اصناف، ارتباط عمیق بــا مردم، رفع 
گره های ایجاد شــده در اثر تحریم، ســاماندهی 
قیمت گذاری دســتوری و پشــتیبانی عمیق از 

دیپلماســی اقتصادی و بازرگانی کشــور توسط 
مؤسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی تاکید 

کرد.
علی آبــادی از ناتمام ماندن برنامــه مطالعاتی و 
کارشناســی مؤسســه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی بــرای الحاق ایران به ســازمان تجارت 
جهانی، ابراز تأســف کرد و افزود: برای تحقق این 
امر باید به ارائه آموزش های بازرگانی نوین به تجار 
و بازرگانان، آموزش تخصصی به رایزنان بازرگانی 
و رصد و پایش روند تجارت جهانی مبادرت شود 
و باید به سمتی حرکت کنیم که بعد از این، هیچ 
تفاهم نامه و توافق نامه بازرگانی بدون نظر و تأیید 

مؤسسه مطالعات به امضا نرسد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت، ضمن تاکید مجدد 
بر مشارکت جدی مؤسســه مطالعات در تنظیم 
بازار، خواســتار تأثیرگــذاری بیشــتر این نهاد 
پژوهشی بر سایر دســتگاه های مرتبط، از جمله 

بانک مرکزی در زمینه تخصیص و تأمین ارز شد. 
وی همچنین بر ارائه گزارش های کارشناســی از 
طرف مؤسســه در حوزه نظام تولید و توزیع کالا، 
بررسی سامانه جامع تجارت، اثرات ارز چندنرخی 
بر اقتصاد، تاکید کرد و گفت: هیچ مطالعه، تحقیق 
و پژوهشــی نباید در حاشــیه و گوشــه صورت 
گیرد، بلکه باید در متــن رویدادها حضور یافت 
و از پژوهشگران مؤسســه خواست که به صورت 
جدیدی تر فعالیت هــای وزارت صمت را رصد و 
 برای مشکلات موجود، پاسخ و راه حل کارشناسی 

ارائه کند.
وزیر صنعــت، معدن و تجارت اظهــار کرد: هیچ 
بخشنامه ای نباید قبل از نظر کارشناسی مؤسسه 
صادر شود چراکه هر بخشــنامه ای باید با مطالعه 
عمیق و کارشناســی شده و نظر ســایر نهادهای 
مربوطه اتخاذ شود که نقش مؤسسه در این زمینه 

را نباید نادیده گرفت.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه نوع سیاست های 
ارزی دولت باعث شده بسیاری از سرمایه گذاران از اعلام 
رقم واقعی سرمایه خود طفره بروند، گفت: رقم واقعی 
سرمایه گذاری در کشور در سال ۱۴۰۲ به مراتب بیشتر 

از ۵.۵ میلیارد دلار اعلام شده است.
به گزارش وزارت اقتصاد، سید احسان خاندوزی در آیین 
تجلیل از فعالان اقتصادی خوش رفتــار )طرح تراز(، با 
بیان اینکه قرار بود آیین مذکور زودتر برگزار شود، اظهار 
داشت: متاسفانه به دلیل وقایع تلخ اخیر، برگزاری آن 
چند هفته به تأخیر افتاد. وی افزود: دغدغه وزارت اقتصاد 
به معنای وزارتخانه ای که تأمین مالــی دولت، یکی از 
وظایف مهم آن محسوب می شود؛ تأمین رشد اقتصادی 
و برداشتن موانع از پیش پای فعالان حوزه تولید است و 
از همین رو برای ما خیلی مهم است که بتوانیم این نگاه 
یکسویه در فرهنگ سنتی سازمان ها که تفاوت چندانی 
بین خوش حساب و بد حســاب، وجود نداشته است را 
اصلاح کنیــم. وزیر اقتصاد گفت: متأســفانه از دیرباز، 
منفعت "بد حسابی" بنگاه های اقتصادی در کشور، آن قدر 
بالا بوده است که خوش حســابان، همواره خود را بابت 
پایبندی به قانون، متضرر می دیدند؛ چراکه در نهایت و در 
بهترین حالت، شرکت های بدحساب و متخلف از قانون، 
آن هم در صورت شناسایی، تنها درصد اندکی مشمول 

جریمه می شدند.
خاندوزی گفــت: این در حالی اســت کــه هیچگاه 
شرکت های خوش حساب و پایبند به قانون که مسئولیت 
اجتماعی خود در خصــوص پرداخت مالیات و عوارض 
گمرکی و... را سر موقع و به طور منظم انجام می دادند، 

مشمول هیچ تشویقی از سمت حاکمیت نمی شده اند.
وی عنوان کرد: غیر از تقدیرهای مرسوم، اعم از اهدای 
لوح سپاس و یا دریافت یک هدیه کوچک، آنچه بیشتر 

برای فعال اقتصادی معنای تشویق دارد، امکان استفاده 
از ظرفیت های قانونی برای تسهیل فعالیت های خودش 
است. خاندوزی با بیان اینکه وزارت امور اقتصادی و دارایی 
نقاط تماسی چون مالیات، گمرک و... با فعالان اقتصادی 
دارد، گفت: اگر قرار اســت شــرکتی از امکان تقسیط 
بدهی های مالیاتی یا پرداخت عــوارض گمرکی خود 
بهره مند شود، چرا این امکان )بدون هیچ منت و دوندگی( 
نباید برای افراد خوش حساب، متعهد و قانونمند فراهم 
شود، به جای افراد بدحســابی که صرفاً بلدند چگونه 

واسطه بتراشند و قوانین را دور بزنند؟
وزیر اقتصاد تصریح کرد: به نظر می رســد اگر بتوانیم 
این فرهنگ را گســترش دهیم که شــرکت ها بتوانند 
در ازای پرداخــت حقوق دولتی، بیشــتر از خدمات و 
تسهیلات دولتی، بهره مند شــوند و این تبدیل به یک 
رویه بشــود که بر مبنای آن، همه بنگاه های اقتصادی، 
)حتی اگر خالی از انگیزه های ملی و اجتماعی هم باشند( 
به خاطر بهره مندی از مســاعدت های دولت و استفاده 
از ظرفیت های قانونی، رفتــار متعهدانه تری را در پیش 
گیرند. وی گفت: این تعامل فی مابین باید جاری شود 
که اگر ما توقعی از بخش خصوصی داریم، بدانیم که آنها 
هم متقابلاً توقعاتی از دولت دارند و عمل به تعهدات باید 

دوطرفه باشد.
خاندوزی افزود: این نباید صرفاً محدود به دایره ابزارهای 
ذیل وزارت اقتصاد شود و به شــدت امیدواریم، هر چه 
فعالانه تر، همه ابزارهای تشویقی دستگاه های دولتی، 
در خدمت کسانی قرار گیرند که رتبه بالاتری در میزان 
خوش حســابی و عمل به تعهدات اجتماعی دارند؛ نه 
کسانی که بلدند و امکان این را دارند که واسطه تراشیده 
و توصیه هــای دولتی و مجلســی بیشــتری را همراه 

خواسته های خود کنند.

مدیرکل امور انرژی و مشتریان توانیر جزئیات پاداش 
مدیریت مصــرف برق صنایع را اعــلام کرد و گفت: 
اجرای برنامه های مدیریت بار در بخش صنعت نسبت 
به سال گذشته تعدیل شده اســت. به گزارش مهر، 
عبدالامیر یاقوتی با بیان ایــن که یکی از مؤلفه های 
مهم مصرف بخش صنعت اســت، گفت: این مؤلفه 
با توجه به مقدار مصــرف و قابلیت جابجایی مصرف 
در ساعات و ایام مختلف، نقش مهمی در برنامه های 

مدیریت بار دارد.
وی برنامه های مدیریت بار را جزئــی از برنامه های 
تأمین برق پایدار عنوان کرد و برنامه ریزی و اجرای 

دقیق آن را بسیار مهم دانست.
یاقوتی با اشــاره به این که اصنــاف و فعالان بخش 
صنعت با دیماند مصرفی کمتر از ۳۰ کیلووات )حدود 
۹۳ درصد صنایع و صنوف( و خارج از شــهرک های 
صنعتی از مدیریت بار برنامه ریزی شده، معاف هستند، 
خاطرنشــان کرد: این گروه از مشترکان می توانند با 
انعقاد تفاهم نامه با شرکت های توزیع در برنامه های 
متنوع مدیریت بار شــرکت کرده و پاداش همکاری 

دریافت کنند.
مدیرکل امور انــرژی و مشــتریان توانیر همچنین 
گفت: مشترکان صنعتی با مصرف از ۳۰ کیلووات در 
خارج شهرک های صنعتی و تمامی مشترکان داخل 
شــهرک های صنعتی تا ۲۰۰۰ کیلووات، صرفاً یک 
روز در هفته مطابق برنامــه در مدیریت بار همکاری 
می کنند که این گروه از مشترکان می توانند مصرف 
برق خود را به روز جمعه بدون هیچ گونه محدودیتی 

انتقال دهند.
به گفته یاقوتی، مشترکان با قدرت مصرفی ۲۰۰۰ 
کیلووات به بالا نیز با توجه به فرآیند تولید محصول 

خود به صورت پیوسته با کاهش مصرف در ایام گرم 
در برنامه هــای مدیریت بار شــرکت می کنند. این 
مشــترکان نیز مجازند در ســاعات ۲۴ تا ۸ صبح و 
روزهای جمعه بدون محدودیت مصرف برق داشته 

باشند.
وی در ادامه در خصوص تســهیلات در نظر گرفته 
شده برای مشــترکانی که اقدام به ایجاد نیروگاه یا 
صرفه جویی در مصرف برق کنند، گفت: شهرک های 
صنعتی و مشترکان صنعتی دیگر که اقدام به ایجاد 
نیروگاه تولید پراکنده در شــهرک یا محل کارخانه 
کنند، معادل ۱.۲ برابر نیروگاه بهره برداری شــده از 
مدیریت بار برنامه ریزی شده معاف بوده و می توانند 
با انعقاد تفاهم نامه در برنامه های متنوع مدیریت بار 

همکاری کرده و پاداش دریافت کنند.
یاقوتی در همیــن زمینه اضافه کرد: شــهرک های 
صنعتی و سایر مشترکانی که اقدام به ایجاد نیروگاه 
خورشیدی در شهرک یا محل کارخانه کنند معادل 
۱.۳ برابر نیروگاه احداث و بهره برداری شده از مدیریت 
بار برنامه ریزی شده معاف بوده و می توانند با انعقاد 
تفاهم نامه در برنامه های متنوع مدیریت بار همکاری 
کرده و پاداش دریافت کنند و مشترکان صنعتی که 
نسبت به اصلاح فرآیند تولید در جهت صرفه جویی 
مصرف برق اقدام کنند، معــادل ۱.۳ قدرت کاهش 

یافته از برنامه های مدیریت بار معاف خواهند بود.
وی در پایان با اشــاره به ماده ۴ قانون مانع زدایی از 
صنعت برق که مشــترکان انرژی بر را موظف کرده 
تا ۱۴۰۴، همه نیاز خود به بــرق را با احداث نیروگاه 
تأمین کنند، تصریح کرد: با توجه به روند کنونی لازم 
است این صنایع برنامه های خود برای ایجاد نیروگاه 

را تسریع بخشند

وزیر صمت: 

قیمت گذاری دستوری باید ساماندهی شود

افزایش مصرف برق صنایع و تعدیل برنامه های مدیریت بار صنعترقم واقعی سرمایه گذاری خارجی بیشتر از ۵.۵ میلیارد دلار است
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3 بازار

رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان عینک تهران با بیان این که 
عمده عینک های وارداتی به ایران با استانداردهای مختلف از مبدا 
چین اســت، گفت: تقاضای عینک در بخــش آفتابی کاهش یافته 
اســت و عینک آفتابی در حال حذف از سبد خرید خانواده ها است؛ 
اما متاســفانه تقاضای عینک طبی از دوران کرونا به بعد ۳۰ درصد 

افزایش یافته است. 
علیرضا خلیل نژاد، در حاشــیه پانزدهمین دوره نمایشگاه تاپکس 
فروشندگان عینک گفت: برآورد ما از حجم ریالی بازار عینک چه در 
امر تولید و چه در تجارت حدود ۴ هزار میلیارد تومان در ۶ اســتان 
بزرگ کشور است. وی در مورد وضعیت تولید عینک در کشور گفت: 
تولید عینک در کشور را از ابتدای امسال آغاز و سه کارخانه را تا به 
حال پایه ریزی کرده ایم که تولید واقعی داشته باشیم، سابق بر این 
تولید عینک در کشــور داشتیم، ولی به اســم تولید بوده و در واقع 
اسمبل بوده است. قول می دهیم که در سال ۱۴۰۴، اولین محصولات 

تمام ایرانی را به بازار ارائه بدهیم

خلیل نژاد درخصوص وضعیت واردات عینک نیز گفت: عینک آفتابی 
سال ۹۶ به عنوان کالای لوکس شناخته شد و واردات آن ممنوع شد، 
اما ما طی دو سال ثابت کردیم که عینک آفتابی نه تنها یک کالای 
لوکس نیست که بلکه یک کالای پیش درمان است و وجوب استفاده 
از آن در کشــورهایی مانند ایران که پهنه آفتاب خیزی آن نسبت 
به سایر کشورها بالا است، بیشتر اســت. در نتیجه با همت اتحادیه 
و همکاری دولت این معضل برطرف شد؛ اما با این حال در چند روز 
اخیر ثبت سفارش ها بسته شده است که امیدواریم زودگذر باشد و 

به زودی رفع شود.
به گفته رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشــندگان عینک تهران، 
واردات عینک از کشورهای اروپایی و کشــورهای خاور دور شامل 
ژاپن، چین و کره جنوبی انجام می شود. عمده عینک های وارداتی 
به ایران با استانداردهای مختلف از مبدا چین است، اما اصلا بازار از 
جنس اروپایی و ژاپنی هم خالی نیست و کالا در تمام رده های قیمتی 

در بازار عینک موجود است.

خلیل نژاد درباره میزان قاچاق عینک به کشور نیز گفت: عینک های 
اســتاندارد اورجینال به دلیل قیمت بالا خیلی قاچاق نمی شــود، 
اجناس درجه سه و چهار قاچاق می شود که درد مشترک ما و دولت 
است که عینک غیراســتاندارد از طریق کانال های غیرقانونی وارد 

می شود.
این مقام صنفی همچنین درخصوص تقاضای خرید عینک گفت: 
تقاضای عینک در بخش آفتابی کاهش یافته است و عینک آفتابی در 
حال حذف از سبد خرید خانواده ها است؛ اما متاسفانه تقاضای عینک 

طبی از دوران کرونا به بعد ۳۰ درصد افزایش یافته است.
فروشــندگان عینک تهران در پایان به مردم توصیــه کرد: مردم از 
مغازه های صاحب جواز که تحت پوشــش بازرســی اتحادیه و اتاق 
اصناف هســتند و کالاهای آنها کنترل شــده اســت، خرید کنند 
تا اگر اتفاقی خــارج از عرف رخ داد مطمئن باشــند کــه اتحادیه 
 از مصرف کننــده حمایــت خواهد کــرد و نمی گــذارد که حق 

آنها پایمال شود.

بیشــترین نرخ بیکاری را در اســتان های سیســتان و بلوچستان 
۱۲.۴درصد، کرمانشاه ۱۲.۳درصد و لرستان ۱۱.۹ درصد وکمترین 
نرخ بیکاری را به  ترتیب در خراســان جنوبی ۵.۷ درصد، خراسان 
رضوی،  مازندران و ســمنان ۶.۳درصد، قزوین ۶.۴درصد و تهران و 

آذربایجان غربی ۶.۷درصد داریم.
در حالی آخرین گزارش های مرکز آمار ایران از بیکاری در استان ها 
بیانگر این است که ۱۰ اســتان بیکاری زیر۷ درصد دارند، وزیر کار 
هم چند روز گذشته اعلام کرد، نرخ بیکاری در ۲۵ استان تک رقمی 
شده است. تعداد قابل توجهی از استان ها نرخ بیکاریشان در کانال 
۶ درصد قرار گرفته است و معدل نرخ بیکاری کشور در پایان سال 
۱۴۰۲ با کاهش ۱.۱ دهم درصدی مواجه شده و به 8.۱ درصد رسید.

مطابق آخرین گزارش های مرکز آمار ایران در سال ۱۴۰۲. به  میزان 
۴۱.۳ درصد جمعیت ۱۵ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، 
یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ 
مشارکت اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ نسبت به سال قبل 

)۱۴۰۱(، ۰.۴ درصد افزایش یافته است. بررسی نرخ بیکاری افراد 
۱۵ســاله و بیش تر نشــان می دهد که 8.۱ درصد از جمعیت فعال 
)شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. بررســی روند تغییرات نرخ بیکاری 
حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به سال قبل )۱۴۰۱(، ۰.۹ 

درصد کاهش یافته است.
به ترتیب بیشترین نرخ بیکاری به استان های سیستان و بلوچستان 
۱۲.۴درصد، کرمانشاه ۱۲.۳درصد و لرســتان ۱۱.۹ درصد تعلق 
دارد، همچنین کمترین نرخ بیکاری به ترتیب در خراســان جنوبی 
۵.۷ درصد، خراسان رضوی،  مازندران و سمنان ۶.۳درصد، قزوین 
۶.۴درصد و تهــران و آذربایجان غربی ۶.۷ درصد اســت. آمارهای 
نرخ بیکاری در استان ها بیانگر این است که ۱۰ استان بیکاری زیر 

۷درصد دارند.
سید صولت مرتضوی. وزیر کار در این باره گفته، در وزارت تعاون کار و 
امور اجتماعی اقدامات مؤثری در طول دوران دولت سیزدهم صورت 
گرفت که از جمله بالغ بر دو میلیون و ۷۰۰هزار نفر اشتغال خالص 

در کشور ایجاد شده و نرخ بیکاری در ۲۵استان تک رقمی شده است.
وی افزود: علاوه بــر آن باید بگویم نرخ بیکاری فــارغ التحصیلان 
هم کاهش یافته اســت. البته عــده ای از کارشناســان هم معتقد 
هستند که بخشــی از این کاهش بیکاری حاصل افزایش مشاغل 
غیر رسمی اســت. زهرا کریمی، اقتصاددان در این باره می گوید، 
 عدد نرخ بیکاری شــاخص کافــی و کاملی بــرای تعیین وضعیت 

بازار کار نیست.
وی معتقد است که برخی استان ها مهاجر فرست هستند و باید این 
نکته مورد توجه باشــد که وقتی به فرض نرخ بیکاری یک اســتان 
پایین اســت، اصلا نیروی کار آن هنوز در استان هستند یا بخشی 
از آن مهاجرت کرده اند؟ نیروی کار تحرک دارد و جابه جا می شــود 
ضمن اینکه حتی با در نظر نگرفتن این موضوع هم باز نرخ بیکاری به 
تنهایی برای بررسی بازار کار کافی نیست و تصویر درستی از وضعیت 
نمی دهد. در برخی استان ها که شــمار جمعیت آنها رو به افزایش 

است، مشاغل غیرقانونی و غیررسمی در حال افزایش است.

رییس اتحادیه تولیدکنندگان کفش دست دوز تهران گفت: هفتاد درصد 
کفاشان به شهرک صنعتی قرچک منتقل شده اند اما در این مرحله 
نیازمند بودجه هستیم. رسول شجری، رییس اتحادیه تولیدکنندگان 
کفش دست دوز تهران با اشاره به تحولات بوجود آمده در تولید کفش 
اظهار داشت: مشکلاتی در زمینه اشتغال تولیدکنندگان به وجود آمده 
بود که همه درگیر آن بودیم و تلاش داریم در این اتحادیه مشــکلات 

برطرف شده و رونق مجددا به این صنف بازگردد.
رییس اتحادیه تولیدکنندگان کفش دست دوز تهران گفت: هم چنین 
در زمینه صادرات با کشــور عراق مذاکراتی  شده و بازار مناسبی برای 
کفش های دست دوز ایرانی به وجود آمده است که به زودی کفش های 
ایرانی را به این کشور صادر خواهیم کرد. وی تاکید کرد: فروش ریالی، 
دلاری و درهمی محصولات ایرانی در این کشور، وابسته به بازار عراق و 

خواست دو طرفه است، گرچه ریال هم مناسب است و برخلاف تصورها 
می تواند اثرات مثبتی بر روی اقتصاد کشور داشته باشد.

رییس اتحادیه تولیدکنندگان کفش دست دوز تهران افزود: با توجه 
به قیمت تمام شــده بازار کفش بسیار مناسب اســت، بخصوص در 
زمینه کفش های اقتصادی که به عراق صــادر می کنیم و باید گفت 
کفش های ایرانی نسبت به کفش های ترک و ایتالیایی کیفیت خوبی 
هم دارند و بیش از ده سال است که صنعت کفش سازی ما رو به رشد 
بوده و دستگاه و تکنولوژی به روزی هم وارد این صنف شده است و تولید 
کفش ما با جدیدترین متد روز دنیا پیش می رود. او اضافه کرد: همچنین 
صنعت گران ما در نمایشگاه های ترکیه، ایتالیا و چین و در نمایشگاه های 
دیگر شرکت کرده و محصولات ایرانی را در بازارهای مختلف جهانی 

معرفی کرده و به فروش می رسانند.

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان کفش دست دوز تهران افزود: استقبال 
خارجی ها در نمایشگاه کفش از محصولات ایرانی بسیار خوب بود به 
خصوص در بخش کفش های لاکچری، اکونومی و ارزان قیمت که با 
تولید انبوه هستند. شجری با بیان اینکه موضوع صادرات بحث جدیدی 
است که می تواند به تولید ما بسیار کمک کند، گفت: این موضوعات به 

رونق اصناف ما بخصوص در تولید کفش کمک می کند.
رییــس اتحادیــه تولیدکنندگان کفش دســت دوز تهــران با بیان 
اینکه برخی از پاســاژها به دلیل خطرات آتش ســوزی اعلام کرده 
بودند که از آغاز ســال جدید تولیدکنندگان اجازه فعالیت نخواهند 
داشــت، گفت: اما تولیدکنندگان کماکان به فعالیت خود مشــغول 
 هستند و خطر نیز در کمین اســت و مدیریت تعهد پنج ساله گرفته 

تا بازار را ترک کنند.

عینک آفتابی در حال حذف از سبد خرید خانوار 

10 استان بیکاری زیر7 درصد دارند

اکثر کفاشان به شهرک صنعتی قرچک منتقل شده اند
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نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک تهران 
گفت: با توجه بــه افزایش تخلــف بانک ها در 
پرداخت تسهیلات ساخت مسکن باید اقدامات 
و برنامه ریــزی لازم جهت جلوگیــری از عدم 

پرداخت در دولت های بعدی اجرایی شود.
به گزارش باشگاه خبرنگاران طبق قانون جهش 
تولید مسکن  بانک ها باید اقدام به پرداخت ۲۰ 
درصد از تســهیلات خود به بخش مسکن کنند 
که این موضوع  در تبصره ۵ ماده ۴ قانون جهش 
مسکن در مورد بخش تسهیلات بانکی که باید 
بانک ها برای حوزه مسکن بپردازند،  یک ضمانت 
اجرائی در نظر گرفته شــده بر این مبنا که اگر 
نسبت به ســهمیه ای که بانک مرکزی معرفی 
می کند، بانک ها تسهیلات لازم ۲۰ درصدی را 
نپردازند به جریمه ای معــادل همان یک پنجم 
عدد تعهد شده از سمت سازمان امور مالیاتی باید 
جریمه شوند و مبلغ این جریمه هم وارد صندوق 
ملی مسکن خواهد شد تا مجدد در حوزه ساخت 

و عرضه و تولید مسکن به کار گرفته شود.
به گفتــه وزیر اقتصاد، در ســال اول اجرای این 
قانون، که از اول مهر ۱۴۰۰ تا پایان شهریور ماه 
۱۴۰۱ است، سازمان مالیاتی رسیدگی های لازم 
را انجام داد و حدود ۵۹ هزار میلیارد تومان رای 
اولیه در سازمان مالیاتی برای بانک های متخلف 
صادر شده اســت که ۲۶ هزار میلیارد تومان در 
مرحله تجدید نظر قطعی شده و در روزهای آینده 
به محض اینکه هیئت هم ارز ابلاغ مطالبه نهائی و 
قطعی را صادر کند، بانک ها مکلف هستند که این 

جریمه را پرداخت کنند.
همچنین در برنامه هفتم هم اعلام شده است که 
باید با توجه به آنکه هنوز  ســازمان امور مالیاتی 
نتوانسته اســت از بانک ها جرائم را اخذ کند به 
سمت قانون کاهش قدرت اعتبار دهی بانک ها 

رفته است که این قانون با توجه به اجرای برنامه 
هفتم توسعه از امسال اجرایی خواهد شد.

در همین زمینه داود بیگی نژاد  نایب رئیس اول 
اتحادیه مشــاوران املاک استان تهران در گفت 
وگو با خبرنــگار اقتصادی باشــگاه خبرنگاران 
گفت: روند پرداخت تسهیلات ساخت به پروژه 
های نهضت ملی مسکن توســط بانک ها بسیار 
کنده شده است و امیدواریم هرچه سریعتر برنامه 
ریزی برای اخذ جرائم مالیاتی از بانک های که در 
این زمینه کوتاهی کرده اند اجرایی شود تا شاهد 

افزایش روند پرداخت تسهیلات باشیم.
او می گوید: باید بانک ها هرســاله ۲۰ درصد از 
تســهیلات خود را به حوزه مســکن اختصاص 
دهند که تا به امروز کمتــر از ۱۷ درصد از آن ها 
پرداخت شــده اســت. به گفته نائب رئیس اول 
اتحادیه مشاوران املاک کشور  در حوزه پرداخت 
تســهیلات ودیعه مســکن متاســفانه سرعت 
پرداخت بانک ها بسیار کند است و از سوی دیگر 
قوانینی که بانک ها برای پرداخت تســهیلات 
ودیعه مســکن به متقاضیان اعلام می کنند با 

قوانین دولت ها متفاوت بوده است.
او می گوید: متاسفانه شاهد آن هستیم که بانک 
ها با حبس سرمایه های مردم و سرمایه گذاری 
در قسمت خرید مســکن به جای تولید مسکن 
بازار را بهم ریخته و همین امر خود باعث شده که 

سرمایه گذاران در این بازار ورود نکند.
وی با اشاره به اینکه باید برنامه های جدید تری 
برای اجرای  قانون جهش تولید مسکن در حوزه 
تخصیص پرداخت تسهیلات در دستور کار قرار 
گیرد گفــت: اجرای طرح برنامه هفتم توســعه 
در خصــوص  کاهش قدرت اعتبــار دهی بانک 
های متخلف خود می تواند زمینه را برای بهبود 

وضعیت بازار مسکن در کشور فراهم کند.

وزارت نیرو امسال با هدف نهادینه سازی فرهنگ 
مصرف بهینه برای مشترکان صرفه جو در مصرف 
آب هم علاوه بر بخش برق پاداش در نظر گرفته 
است. ناترازی ها موجود در آب و برق کشور و روند 
نگران کننده مصرف بی رویه وزارت نیرو را واداشته 
تا با اختصاص پاداش نســبت به نهادینه کردن 
فرهنگ صرفه جویی اقدام کند. در دوساله گذشته 
اختصاص پاداش برای مشــترکان صنعت برق 
همکاری خوبی در این بخش ایجاد کرد و سبب 
مدیریت مصرف برق و به دنبال آن جلوگیری از 
قطع برق شد. این نتایج ســبب شد وزارت نیرو 
به جد دنبال اجرای طرح پاداش به مشــترکان 

صرفه جو در مصرف آب باشد.
امسال وضعیت بارش های تهران گرچه نسبت به 
سال گذشته بهتر شده، اما نسبت به دوره بلندمدت 
با کاهش همراه اســت. آمار اخیر دفتر اطلاعات و 
داده های آب کشــور نشــان می دهد که مجموع 
بارش های تهران از ابتدای ســال آبی جاری تا ۱۹ 
خردادماه در حالی به رقم ۲۱۱.۷ میلیمتر رسیده 
که این رقم در دوره بلندمدت ۲۵۹.8 میلیمتر بوده 

و ۱۹ درصد کاهش بارش دارد.
مجموع آب موجود در ۵ سد طالقان، امیرکبیر، 
لار لتیان و ماملو هم ۶۷۲ میلیون مترمکعب با 
۳۶ درصد پرشدگی است. این وضعیت سبب شد 
عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب در باره 
وضعیت آبی تهران و مشهد بگوید که شهرهای 
مشهد و تهران نیازمند توجه در بخش آب هستند

وی از تعریف طرح های آبرســانی برای این دو 
شهر خبر داد و درعین حال گفت: در کنار اجرای 
این طرح ها باید مدیریت مصرف از سوی همگان 
جدی گرفته شــوند تا مشــکل ایجاد نشود. بر 
همین اساس تلاش شده با اختصاص پاداش هایی 

فرهنگ مصرف صحیح در بین مــردم نهادینه 
شود.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران 
چندی پیش درباره آخرین وضعیت تأمین آب 
شهروندان و مشترکان این شــرکت، گفته بود: 
امسال چهارمین سال پیاپی خشکسالی را سپری 
می کنیم و یک ناترازی بیــن منابع و مصارف به 
علت خشکســالی های گذشــته وجود دارد؛ اما 
توانمندی ها و مجاهدت ها و تلاش شبانه روزی 
و خستگی ناپذیر همکاران شرکت جبران کننده 

ناترازی موجود است.
محســن اردکانی با دعوت از همه مشــترکان 
شــرکت آب و فاضــلاب اســتان تهــران بــه 
صرفه جویی حداقل ۱۰ درصــدی مصرف آب 
برای گذر بدون مشــکل و نگرانی از تابســتان 
گرم پیش رو، گفت: بر اساس دستورالعمل های 
تعیین شده، مشــترکان پرمصرفی که مصارف 
خود را به زیر الگوی مصرف برسانند، به ازای هر 
مترمکعب مصرف کمتر از الگوی تعیین شــده، 
جایزه خوش مصرفی به صورت بســتانکاری در 

قبوض آنان لحاظ می شود.
بــه گفتــه وی، مشــترکان خوش مصرفی نیز 
که مصارف آنان در ســال گذشــته زیر الگوی 
تعیین شــده بوده اســت، در صورت کاهش هر 
مترمکعب مصارف خــود، جایزه خوش مصرفی 
دریافت می کننــد. وی الگوی مصــرف تعیین 
شده برای هر خانوار تهرانی را ۱۲ مترمکعب در 
ماه اعلام و تصریح کرد: هم اکنون مشترکانی که 
الگوی مصرف تعیین شده را رعایت می کنند، در 
صورت کاهش مصارف خود، بیش از دوبرابر مبلغ 
پرداختی قبلی جایــزه خوش مصرفی دریافت 

خواهند کرد.

هفته گذشته تعداد واحدهای نهضت ملی مسکن دو 
میلیون و ۶۰۳ هزار واحد بود که در حال حاضر به دو 
میلیون و ۶۵۲ هزار واحد رســیده و ظرف یک هفته 

گذشته ۱.۹ درصد رشد داشته است.
جلســه شــورای مســکن وزارت راه و شهرسازی، 
به ریاســت مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی 
و با حضور معاونــان وی در بخش هــای معماری و 
شهرسازی، مسکن و ســاختمان، بازآفرینی شهری 
ایران، شرکت عمران شــهرهای جدید، همچنین 
بنیاد مسکن، صندوق ملی مســکن، بانک مسکن 
 و ســایر بخش های مرتبط، در ســاختمان دادمان 

برگزار شد.
در این جلسه، بررسی روند اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن و همچنین تکمیل و تحویل واحدها، تکمیل 
واحدهای باقیمانده مسکن مهر، تازه ترین وضعیت 
الحاق اراضی به اجرای طرح نهضت ملی مســکن و 
همچنین وضعیت بازار مسکن و اجاره مورد بررسی 
قرار گرفت و پیشرفت های هرکدام از بخش ها به بحث 

و تبادل نظر گذاشته شد.
تاکنون اجرای طرح نهضت ملی مسکن از ۲ میلیون 
و ۶۵۲ هزار و ۳۱۱ واحد عبور کرده و بخشــی از این 
واحدها نیز تکمیل و تحویل متقاضیان شــده است. 
ساخت مســکن روســتایی از دیگر محورهای این 

جلسه بود که بر اساس آخرین آمار اعلام شده، تعداد 
واحدهای روستایی تاکنون به ۵۵۱ هزار و ۷۹8 هزار 

واحد رسیده است.
همچنین بر اساس آخرین آمار، نوسازی بافت فرسوده 
شهری به ۲8۵ هزار و ۵۵۹ رسید. هم چنین در این 
جلسه میزان پیشرفت ۲۷ نقطه سکونتگاهی ساحلی 
جدید بحث و بررسی شــد. بنابراین گزارش، هفته 
گذشته تعداد واحدهای نهضت ملی مسکن دو میلیون 
و ۶۰۳ هزار واحد بود که در حال حاضر  به دو  میلیون 
و ۶۵۲ هزار واحد رسیده و ظرف یک هفته گذشته ۱.۹ 

درصد رشد داشته است.
منابع جذب شــده نیز به بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده اســت. از این عدد ۳۷۱ هزار میلیارد 
تومان آورده مردمی اســت که می تواند حجم قابل 
توجهی از اشــتغال و عملیات عمرانــی را رقم بزند. 
مسکن علاوه بر مشاغل مستقیم، مشاغل جانبی را نیز 
حمایت می کند. از ۳۷۱ هزار میلیارد تومان ۲۳۴ هزار 
میلیارد تومان مستقیما توسط مردم و مابقی از طریق 

تسهیلات بانکی تامین شده است.
رئیس هیات عامل صندوق ملی مســکن اعلام کرد 
که پیشــنهاد افزایش وام طرح نهضت ملی مسکن 
 به ۷۰۰ میلیون تومان را به شــورای پــول و اعتبار

 ارائه کرده ایم.

مدیرعامل ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی 
ایــران گفت: سیاســت های 
تشــویقی و ترغیبــی برای 
حمایــت از تولیــد در حوزه 
شــهرک ها و نواحی صنعتی ابلاغ شــد. فرشاد مقیمی 
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران در نشست کمیسیون صنعت و معدن اتاق بازرگانی 
تهران، گفت: سیاست های تشویقی و ترغیبی برای حمایت 
از تولید در حوزه شهرک ها و نواحی صنعتی ابلاغ شده و این 
سیاست ها در چهار حوزه تسهیل گری، افزایش مشارکت 
مردم، تکمیل زنجیره ارزش و بهبود فضای کســب و کار 
است و این سیاست ها در حوزه تسهیل گری شامل ۷ مورد، 
حوزه مشارکت مردمی ۳ مورد، حوزه تکمیل زنجیره ارزش 

۳ مورد و حوزه بهبود فضای کسب و کار ۴ مورد است.
رئیس هیأت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران در ادامه تاکید کرد: این سیاســت ها در 
مواردی از جمله بازپرداخت اقســاط اراضی در جهت 

جذب مشارکت حداکثری مردم، اعطای مشوق های لازم 
به شــرکت های دانش بنیان و گروه های هدف از جمله 
شرکت های تعاونی، واحدهای فناور و صنوف تولیدی، 
اعطای مشــوق ها در مناطق کمتر توسعه یافته جهت 
توسعه متوازن، بهره مندی واحدهای خرد و کوچک از 
مجتمع های کارگاهی، ایجاد نیروگاه های تجدید پذیر، 
تسهیل شرایط نقل و انتقال در راستای تکمیل کردن 
طرح های نیمه تمام، بازسازی و نوسازی واحدها و احیا 
واحدهای راکد است. وی به ســه محور مردمی سازی 
اقتصاد، بهبود فضای کسب و کار و جهش تولید به عنوان 
سه رکن برنامه های ســازمان متبوع خود اشاره کرد و 
افزود: دستورالعمل حق بهره برداری زمین را در راستای 
مردمی سازی اقتصاد، بهبود فضای کسب و کار، جهش 

تولید و تکمیل زنجیره ارزش اصلاح کردیم.
مقیمی با اشاره به به برخی از اقدامات انجام شده در حوزه 
بهبود فضای کســب و کار بیان کرد: اعطای مشوق ها و 
اقســاط طولانی مدت برای استقرار شرکت های دانش 
بنیان، نــوآور و فناور، واگذاری اراضی برای تشــکل ها 
جهت استقرار در شهرک ها و نواحی صنعتی و تسهیل 
شرایط نقل و انتقال زمین برخی از محورها در راستای 

بهبود فضای کسب و کار بوده است. معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، شهرک های صنعتی غیردولتی را نمادی 
از تحقق مشارکت بخش خصوصی عنوان کرد و از فعالان 
اقتصادی و ســرمایه گذاران واحدهای صنعتی بزرگ 
خواست در ایجاد شهرک های غیردولتی مشارکت کنند 
و نسبت به حضور ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی 
برای ایجاد نیروگاه های خورشــیدی )تجدید پذیر( در 
شهرک ها و نواحی صنعتی استقبال کرد. وی، همچنین 
با اشاره به دســتاوردهای برنامه احیا واحدهای راکد و 
افزایش ظرفیت های تولید، شناسایی و معرفی واحدهای 
پیشران اقتصادی جهت احیا واحدهای راکد و افزایش 
ظرفیت واحدهای تولیدی را یکی از محورهای همکاری 

و مشارکت با بخش خصوصی دانست.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران، همچنین از فعالان اقتصادی 
خواست تا در راستای شناسایی موانع پیش روی صادرات 
واحدهای صنعتی و تولیدی، مشارکت کنند و آمادگی 
خود را برای تشکیل کمیته مشترک با اتاق بازرگانی و 
تدوین تفاهم نامه برای همکاری های مشترک و اجرایی 

شدن زمینه های همکاری اعلام کرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سیاست های تشویقیِ حمایت از تولید در شهرک ها و نواحی صنعتی ابلاغ شد

رونق فضای کسب و کار در دانش بنیان ها 
جلوگیری از تخلف بانک ها در پرداخت تسهیلات 

صرفه جویی در مصرف آب هم پاداش دارد

رشد 1.۹ درصدی طرح نهضت ملی مسکن 

سوددهی اقتصاد دیجیتال در بلندمدت
مهدی غیبی، کارشناس فناوری اطلاعات 
شرکتهای دانش بنیان و استارت آپها با تغییر نگاه 
به راه اندازی مشاغل از شکل سنتی به دیجیتال، 
موجب رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران 
نیز از نگاه سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه 
گذاری بر روی بخش خــلاق و نگاه نو تغییر پیدا 
کرد. راهکار مناســب برای تحقق رشد اقتصادی 
نیز همین فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش 

سنتی به سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند.
چون حوزه فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد 
می کند، در کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث 
بیکارشدن عده ای می شود. اما در درازمدت در این 
حوزه می توان بهترین عملکرد را مطابق با موازین 
اقتصاد مقاومتی مدنظر رهبر انقلاب داشت. لذا 
وزارت ارتباطات در این حوزه رسالت مستقیمی 
برای ایجاد اشــتغال ندارد، اما می تواند بستر ساز 

ایجاد اشتغال باشد.
استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد 
دیجیتال در هــر حوزه ای که وارد شــوند، باعث 
افزایش بهره وری و یا بــه عبارت دیگر مولد بودن 
می شــود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار 
سودده خواهد بود. در بحث اشتغال نیز ممکن است 
در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به 
حوزه اقتصاد مثبت نباشــد، اما در بلندمدت این 
رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث 

ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد.
وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند 
که نســل جوان با کمترین ســرمایه ها می توانند 
کســب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این 
حوزه ســرمایه گذاری بیشــتری خواهند داشت. 
امری که از سوی استارت آپ ها بیشترین نیاز به آن 
احساس می شود، امر سرمایه گذاری است. معمولا 
یک شــرکت نوپای موفق قابلیت رشد بیشتری 
نسبت به یک شرکت جاافتاده دارد. یعنی می تواند با 
سرمایه ای کمتر، نیروی کار یا زمینه رشد بیشتری 

نسبت به شرکت های قدیمی داشته باشد.
شــرکت های نوپا برای رشد ســریع خود نیاز به 
جذب ســرمایه دارند و در ایــن راه گزینه های 
مختلفی نیز وجود دارد. شرکت های دیگر یا افراد 
سرمایه گذار می توانند به شرکت های نوپا با تبادل 
 پول نقد در برابر سهام کمک کنند تا فعالیت خود 

را شروع کنند.



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3052 سه شنبه 29 خرداد ماه1403
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری و 
اطلاعات

برگزاری روز علم و فناوری با کشورهای روسیه و چین در ایران
رییس مرکز همکاری های علمی بین المللی وزارت علوم گفت: برگزاری روز علم و 
فناوری با کشورهای روسیه و چین به میزبانی کشورمان نهایی و انشاءا... در نیمه 

دوم سال جاری برگزار خواهد شد.
به گزارش وزارت علوم، امید رضایی فر، دســتیار وزیر در امور بین الملل و رییس 
مرکز همکاری های علمی بین المللی وزارت علوم در دومین روز از اجلاس وزرای 
آموزش بریکس ضمن تاکید بر تمدن و فرهنگ کشورمان و سایر اعضای بریکس، 
پیشــنهاد میزبانی از صنایع خلاق و فرهنگی کشورهای عضو را مطرح کرد که با 

استقبال وزرای آموزش اجلاس روبرو شد.
رضایی فر در تشــریح این پیشنهاد گفت: همکاری بین دانشــگاه ها به طور قابل 
توجهی کیفیت علمی و دیده شــدن را افزایش می دهد و چنین همکاری هایی 
به محققان این امکان را می دهد که از تجربیات یکدیگر بیاموزند و دانش خود را 
گسترش دهند. به این ترتیب، ما نیاز به ایجاد یک زنجیره دانش در تمدن داریم که 
از بازتولید دانش سنتی آغاز و به میراث فرهنگی و تمدنی در آینده ختم می شود.

رییس مرکز همکاری های علمــی بین المللی وزارت علــوم تاکید کرد: تلاش و 
همکاری در جهت مکمل کردن علم و فناوری اعضا، برگزاری نمایشــگاه آینده 
شغلی رشته های آموزش عالی، تاســیس خانه های نوآوری، ایجاد زنجیره ارزش 
علم و فناوری با استفاده از سامانه جان، راه اندازی سامانه فرصت های مطالعاتی 
اعضای هیئت علمی کشورهای عضو، تصویب قانون مالکیت فکری، دفتر تبادلات 
علم و فناوری مشترک، صندوق مشترک مالی و در نهایت یک سازوکار مشترک 
برای نمایه سازی و رتبه بندی مجلات و دانشــگاه ها که تجربه آن در ایران وجود 
دارد، می تواند سبب ارتقای همکاری های علمی و فناوری میان اعضا باشد. طی 
دومین روز از اجلاس وزرای بریکس، با پیشنهاد جمهوری اسلامی ایران، ایجاد 
یک سازوکار مشترک برای پذیرش مدارک دانشگاهی اعضا به صورت متقابل مورد 
پذیرش قرار گرفت. همچنین رضایی فر، جلسات دو جانبه ای را با وزرای آموزش 
و آموزش عالی کشورهای روســیه، چین، آفریقای جنوبی و تعدادی از روسای 
دانشگاه های روسیه انجام داد و در این جلسات بر توسعه و گسترش همکاری های 
علمی و فناوری دو جانبه تاکید شد. وی در خاتمه خاطرنشان کرد: برگزاری روز 
علم و فناوری با کشورهای روسیه و چین به میزبانی کشورمان نهایی و انشاءا... در 

نیمه دوم سال جاری برگزار خواهد شد.

نصب ۵۵۰ هزار ســامانه  خورشیدی پنج کیلوواتی در 
مناطق روستایی

۵۵۰ هزار سامانه  خورشــیدی پنج کیلوواتی در مناطق روستایی نصب می شود. 
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، ربابه 
عبداللهی از دفتر سامانه های مقیاس کوچک انرژی سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری برق ایران )ساتبا( در نمایشگاه آبادیران اظهار کرد: در بحث محرومیت 
زدایی و توانمندسازی اقتصادی اقشار کم برخوردار جامعه، دولت تفاهم نامه ای را 

با سازمان های بسیج کمیته امداد و بهزیستی استانداری منعقد کرده است.
وی گفت: در این طرح، دولت، سامانه پنج کیلوواتی را برای این اقشار نصب می کند 
و زمانی که به بهره برداری رسید سازمان انرژی های تجدید پذیر، برق تولیدی را 
از مردم خریداری می کند که این موجب درآمدزایی اقشار کم درآمد خواهد شد.

عبداللهی گفت: عنوان این طرح، طرح توانمندسازی اقشار کم برخوردار جامعه 
با توسعه نیروگاه های خورشــیدی مقیاس کوچک اســت. در واقع در راستای 
اهداف دولــت مبنی بر محرومیــت زدایی و ایجاد اشــتغال پایــدار در مناطق 
روستایی و نیازمند طرح حمایت از اقشــار کم برخوردار جامعه از طریق احداث 
 سامانه های خورشــیدی پنج کیلوواتی به تعداد ۵۵۰ هزار سامانه طی پنج سال 

برنامه ریزی شده است.
وی گفت: بر اساس تفاهم نامه پنج جانبه مابین سازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری برق به نمایندگی از وزارت نیرو و نهادهای حمایتی کشور سالانه ۱۱۰ 
هزار ســامانه پنج کیلوواتی برای خانوارهای نیازمند در مناطق روستایی احداث 
می شود. اجرای این طرح ضمن کمک به توسعه پایدار زیرساختهای اساسی کشور 
و افزایش امنیت تامین انرژی موجب تقویت معیشت بیش از دو و نیم میلیون نفر و 

اشتغال پایدار برای تعداد ۱۲۵ هزار نفر از اقشار کم برخوردار خواهد شد.
عبداللهی تصریح کرد: در گام اول شناسایی و معرفی خانوارهای نیازمند توسط 
سازمان های حمایتی انجام شده و وزارت نیرو بر اساس معیارهای استاندارد نسبت 
به امکان سنجی اجرای آن اقدام می کند. ســاتبا با هماهنگی شرکت های توزیع 
نیروی برق قرارداد ۲۰ ساله خرید تضمینی برق تجدیدپذیر را با هر متقاضی به 

صورت نیروگاه انفرادی یا از طریق احداث یک نیروگاه تجمعی منعقد می کند.
وی ادامه داد: نهادهای حمایتی با عقد قرارداد با سرمایه گذاران EPC ذی صلاح مورد تایید 
ساتبا مبلغ وام را از طرف خانوارها در اختیار پیمانکاران قرار می دهد و شرکت های پیمانکار 
موظف به احداث و اتصال به شبکه جهت ایجاد امکان تزریق برق و فروش تضمینی برق 
می شوند. عبداللهی گفت: میزان انرژی تولیدی نیروگاه خورشیدی از طریق کنترل های 
هوشمند ثبت شده و هر کیلووات ساعت برق تولیدی توسط ساتگاه به مدت ۲۰ سال به 

صورت تضمینی و با بالاترین نرخ تعرفه در وزارت نیرو خریداری می شود.

آیا قیمت بیت کوین افزایش می یابد؟
در حال حاضر، بیت کوین )BTC( زیر سطح ۷۰ هزار دلار معامله می شود و سرمایه گذاران 

بررسی می کنند، قیمت بیت کوین صعودی خواهد شد یا خیر.
به گزارش ایسنا، مدتی است که بیت کوین )BTC( زیر سطح ۷۰ هزار دلار معامله می شود 
و داده های تورم آمریکا قبل از تصمیم گیری فدرال رزرو در مورد نرخ بهره، قیمت این ارز 
دیجیتال را به ۶۹ هزار و ۹۰۰ دلار رسانده بود، اما این مورد برای فراتر رفتن قیمت از ۷۰ 
هزار دلار کافی نبود و پس از تصمیم نرخ بهره، بازار ارزهای دیجیتال به  طور کامل کاهش 
یافت. در این دوره، برخی از سرمایه گذاران بزرگ از بازار ارزهای دیجیتال عقب نشینی 
کردند که به طور قابل توجهی بر ترجیحات پس انداز سرمایه گذاران کوچک تاثیر گذاشته 
اســت. در زمان نگارش این مطلب، بیت کوین پس از ۰.۵ درصد افزایش در ۲۴ ساعت 
گذشته، با قیمت ۶۶ هزار و ۱۰۰ دلار معامله می شود. ارزش بازار آن بالای ۱.۳ تریلیون 
دلار باقی مانده و حجم معاملات آن پس از کاهش ۴۸ درصدی به ۱۴ میلیارد دلار سقوط 
کرده است. از سوی دیگر، داده های ارائه شده توسط کوین گلس نشان داد که نهنگ ها 
موقعیت های طولانی خود را با کاهش قابل توجه در نسبت بلند/کوتاه مدت بیت کوین کنار 
می گذارند. ارزش شاخص قدرت نسبی بیت کوین نیز چشم انداز مهمی را نشان داده است 
و در ۴۲.۱۹ قرار دارد که نشان می دهد فروشندگان همچنان بر خریداران مسلط هستند.

بنابراین با توجه به داده های ارائه شده، اشتباه نیست اگر بگوییم که عدم قطعیت ها در مورد 
بیت کوین ادامه دارد. در این زمینه، داده های سایت سنتیمنت نیز ممکن است نقش مهمی 
در این فرآیند ایفا کنند. بر اساس داده های سنتیمنت، فشار خرید روی بیت کوین در حال 
افزایش است و نظراتی وجود دارد که این روند می تواند سیگنالی برای افزایش در بازار باشد. 
با حمایت از این مورد، عرضه در صرافی های ارزهای دیجیتال در حال کاهش است و این 

عرضه به طور فزاینده ای از صرافی ها خارج می شود.
داده های گلسنود نیز کاهش نسبت ارزش به تراکنش بیت کوین را نشان می دهد و از لحاظ 

تاریخی، کاهش این معیار عموما در افزایش قیمت در بازار منعکس شده است.
از سوی دیگر، قیمت بیت کوین بسیار نزدیک به مرز باندهای بولینگر است که به دقت 
توسط تحلیلگران و سرمایه گذاران ارزهای دیجیتال نظارت می شود و به طور کلی به عنوان 
چشم انداز صعودی تعبیر می شود. با این حال، این وضعیت اطمینان کافی ارائه نمی کند. 
کریپتوکارنسی گزارش کرد، بر خلاف بانس بیت، اندیکاتور مکدی داده های منفی را نشان 

داد که نشان دهنده کاهش بیشتر قیمت است.

اخبار

دبیر ســتاد توســعه اقتصاد 
دانش بنیــان ماشین ســازی 
از ایجاد اشــتغال و توســعه 
کارگاه های کوچک با استفاده 
از ماشین آلات ساخت داخل 

خبر داد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، دومین دور نمایشگاه ملی آبادیران، 
۲۵ خرداد ماه به ایستگاه پایانی رسید. »رفع چالش های 
مناطق محروم و روســتایی«، »ایجاد اشتغال پایدار« و 
»توسعه زنجیره ارزش ظرفیت های بومی مناطق کمتر 
برخوردار« با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان، 
خلاق و فناور و سایر ارکان زیست بوم نوآوری و فناوری 

از اهداف جدی این برنامه است.
سید محمد مهدی هادوی، دبیر ســتاد توسعه اقتصاد 
دانش بنیان ماشین سازی و تجهیزات پیشرفته صنعتی، 
رسالت این ستاد را دانش بنیان کردن سازندگان ماشین 
آلات و تجهیزات صنعتی و اقتصــادی کردن تولیدات 
شــرکت های دانش بنیان دانســت و گفــت: صنعت 
ماشین ســازی در حقیقت صنعت صنعت ساز است به 
گونه ای که هر نوع توسعه و تحول در این صنعت، موجب 

حرکت جهش وار دیگر صنایع می شود.
وی ادامه داد: در بررســی های انجام شده توسط ستاد 
ماشین ســازی، جایگاه و قابلیت هــای این صنعت در 
روســتاها و مناطق محروم و کمتر توسعه یافته کشور 
شناسایی شده اســت که عمدتا ایجاد اشتغال و توسعه 

کارگاه های کوچک با اســتفاده از ماشین آلات ساخت 
داخل است. تنوع محصولات کشــاورزی و گستردگی 
سرزمینی کشور، طراحی و ساخت ماشین آلات تبدیلی 
را می طلبد تا هدررفت و ضایعات محصولات کشاورزی 
را کاهش دهد و از طرفی از مهاجرت روستاییان به دلیل 
عدم وجود شغل مناســب جلوگیری کند. در این راستا 
پروژه  بررسی ماشــین آلات وارداتی پرکاربرد با هدف 
حمایت از ساخت آنها در داخل کشــور در حال انجام 
است که باعث شکوفایی صنعت ماشین سازی و سهولت 
دسترسی افراد ساکن در مناطق محروم به این تجهیزات 

می شود.
به گفتــه او، هم اکنون ماشــین آلات صنایــع غذایی 
مانند پخت انواع نان، بســته بندی لبنیات، آب معدنی 
و بسته بندی و دســته بندی انواع غلات در کشور تولید 
می شود. با حمایت های نهادهای ذیربط از جمله معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
می توان با اعطای تســهیلات زودبازده برای متقاضیان 
مستقر در مناطق محروم، توسعه اقتصادی و همچنین 
حل معضل اشــتغال را فراهم کــرد. همچنین یکی از 
برنامه هــای مهم جــاری ســتاد، فراخوان ســاخت 
ماشــین آلات خاص مانند تجهیزات کوچک بافندگی، 
دانه کن زرشک، خشک کن کارگاهی و اقتصادی میوه 
و .... است تا بتوان با اســتفاده از مزیت رقابتی کشور در 
برخی از محصولات روستایی، مقدمات صادرات محصول 
نهایی و تولید ثــروت و در نتیجــه محرومیت زدایی را 

فراهم  کرد.
هوشــنگ فروغمند اعرابی، مدیــر برنامه ملی صنعتی 
سازی ساختمان ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان عمران 
و ساختمان هم در خصوص هدف و مساله این ستاد از 

حضور در نمایشگاه آبادیران گفت: ستاد توسعه اقتصاد 
دانش بنیان عمران و ســاختمان نیز به جهت شناسایی 
ظرفیت ها و فناوری های ساختمانی در محرومیت زدایی 
اقدام به برپایی پاویونی از شرکت های دانش بنیان حوزه 

معماری، مهندسی و ساختمانی کرده بود.
برپایی این پاویون، گامی برای بهره گیری از فناوری های 
نوین ساختمانی در ساخت مسکن روستایی با استفاده از 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان عمران و ساختمان بود 
و در همین راستا نیز کنسرسیوم های فناور و دانش بنیان 
صنعتی سازی مســکن می توانند در اجرای پروژه های 

روستایی و مناطق محروم نقش آفرینی کنند.
این کنسرسیوم ها با تجمیع منابع و تخصص های چندین 
شــرکت، قادر به اجرای پروژه های بــزرگ مقیاس در 
مناطق کم تر برخوردار هستند. این همکاری ها به افزایش 

بهره وری، کاهش هزینه ها و ایجاد اشتغال پایدار کمک 
می کند و در نهایت به بهبود کیفیت زندگی مردم در این 

مناطق منجر می شود.
وی ادامــه داد: در این رویــداد، بیش از ۱۰ شــرکت 
دانش بنیان با ارائه توانمندی ها و دســتاوردهای خود 
در زمینه های مختلف عمران و ســاختمان به نمایش 
گذاشته  شدند. هدف از برپایی این پاویون، بهره گیری از 
فناوری های نوین ساختمانی در ساخت مسکن روستایی 
و استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان برای توسعه 

و آبادانی مناطق کمتر برخوردار بود.
به گفته او، برپایی این پاویون و مشارکت کنسرسیوم های 
فناور، گامی مهم در جهت ایجاد اشتغال پایدار و بهبود 
کیفیت زندگی در مناطق محروم و روســتایی کشــور 

محسوب می شود.

دبیر ستاد اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی خبر داد؛

توسعه کارگاه های کوچک با تجهیزات ایرانی
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل بنیاد کرامت رضوی گفت: نمایشگاه آبادیران 
به دنبال رفع چالش های مناطق محروم و روســتایی 
و توسعه زنجیره ارزش ظرفیت های بومی مناطق کم 

برخوردار با استفاده از ظرفیت دانش بنیان ها است.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمد حسین استادآقا، نمایشگاه 
ملی آبادیــران را که با هدف توانمندســازی و ارتقای 
مناطق محروم با اســتفاده از دانش، فناوری و نوآوری 
شکل گرفته است را مهم ترین خدمت معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری خواند 
و اظهار کرد: ما و ســایر نهادهای دولتی و غیر دولتی 
فعال در حوزه آبادانی و پیشرفت به عنوان یک مجری 
که درحال فعالیت میدانی در کشور هستیم به توانایی 
یکدیگر آشنا نبودیم. این نمایشگاه به عنوان یک پل ما 
را به یکدیگر متصل کرد؛ ما شرکت ها و نهادهایی که در 
حوزه مرتبط با ما در حال فعالیت هستند، آشنا شدیم، 
ارتباطات گرفتیم و درنتیجه منجر به انعقاد تفاهم نامه 

هایی هایی نیز شد.

مدیرعامل بنیاد کرامت رضوی، ضمن اشاره به اینکه 
معاونت علمی و فنــاوری با برگزاری این نمایشــگاه، 
»ارائه خدمات بهتر به مردم« توســط نهادهای حوزه 
محرومیت زدای را رقم زد، افزود: بی شک، همکاری های 
انجام شــده، ضمن کمک به حل چالش های مناطق 
کمتر برخوردار، بستری مناسب برای رشد و شکوفایی 
شرکت های دانش بنیان و توسعه اقتصاد دانش بنیان در 

کشور نیز فراهم خواهد کرد.
استاد آقا با اشــاره به فعالیت های آستان قدس رضوی 
در زمینه محرومیت زدایی گفت: این آستان تلاش های 
گسترده ای برای محرومیت زدایی در دست اجرا دارد؛ 
در این راســتا خدماتی متنوع در حوزه رســیدگی به 
محرومان مانند درمان، سلامت، جهیزیه، آزاد سازی 
و… خدمات موردی هســتند که در این مجموعه در 

حال پیگیری است.
وی ادامه داد: همچنین در مجموعه ما محرومیت زدایی 
در حوزه زیر ســاخت در مناطق روستایی و محروم در 
دست اقدام است؛ برای مثال پروژه بهره برداری از ۵۵۰ 

چاهک کشاورزی در استان سیستان و بلوچستان، بهره 
برداری از ۲۵۰ مخزن آب شرب در ۲۵۰ روستای استان 

سیستان و بلوچستان که دارای بحران آبی هستند.
مدیرعامل بنیاد کرامت رضوی، »توانمند ســازی« را 
محور مهم دیگر فعالیت آستان قدس رضوی در بحث 
محرومیت زدایی برشمرد و گفت: اشتغال، کارآفرینی و 
مهارت افزایی از بحث های اصلی این محور است. استاد 
آقا تاکید کرد: در تمامی این موارد حس نیاز به شرکت 
های دانش بنیان، خلاق و فناور به وضوح حس می شود.

او در ادامه به تاسیس »خانه خلاق و نوآوری کرامت« 
ذیل بنیاد کرامت رضوی اشاره و اظهار کرد: خانه خلاق 
کرامت یک برنامه مشــترک با معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری بود که برای 
ارائه خدمات بهتر، با کیفیت تر و از حیث اقتصادی کم 

هزینه تر انجام شد.
وی ادامــه داد: در این زمینه، به این نتیجه رســیدیم 
که باید به سمت تشــکیل و راه اندازی مجموعه های 
خلاق و نوآور حرکت کنیم تا دسترســی به خدمات را 

تســهیل کرده، کیفیت خدمات را بالاتر ببریم و علاوه 
بر آن بتوانیم گســتره اقدامات مان را در سطح ملی و 
بین المللی را بیشــتر کنیم و به این وسیله، مشتاقان 
زیارت حضرت رضا)ع( در خارج از کشور نیز که تمایل 
به استفاده و یا مشــارکت در برنامه های آستان قدس 

رضوی را دارند، بهره مند شوند.
اســتادآقا در پایان ضمن تاکید بر اینکه نمایشــگاه 
آبادیران بــه دنبال رفع چالش هــای مناطق محروم و 
روستایی، ایجاد اشتغال پایدار و توسعه زنجیره ارزش 
ظرفیت های بومی مناطق کمتر برخوردار با اســتفاده 
از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور و 
سایر ارکان زیســت بوم نوآوری و فناوری برگزار شد، 
خاطرنشــان کرد: ما از فرصت این نمایشگاه استفاده 
خواهیم کرد و شرکت های دانش بنیانی را که در محور 
های مورد نیاز ما فعالیت می کنند؛ بررســی می کنیم 
و پس از آن با همکاری ظرفیــت های معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان، محورهای حرکتمان را 

خلاق و نوآور کنیم.

معاون رئیس جهاد دانشــگاهی گفت: جهاد ســکوی 
)پلتفرم( دانش بنیان اقتصاد کشــاورزی را راه اندازی 
کرده تا در این زنجیره هر نیازی برای تامین محصول 
اعلام و کشاورزان با اطلاع از نیازهای بازار به این نیازها 

پاسخ داده و برای خود بازارسازی کنند.
به گزارش مرکزتوسعه خلاق ارتباطات مجمع تحقیقاتی 
شهدای جهاد دانشگاهی مســعود ابراهیمی افزود: جهاد 
دانشگاهی با کمک معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
قراردادهای تولید را در شرکت های دانش بنیان درحال انجام 
دارد. مهمترین مزیت این قراردادها این است که شرکت های 
دانش بنیان تولید را بدون کارخانه انجام می دهند؛ یعنی 
محصولاتی را که در اندازه آزمایشــگاهی تولید کرده اند با 
استفاده از ظرفیت خالی تولید در کارخانجات و شرکت های 

موجود تولید انبوه می کنند.
رئیس سازمان تجاری ســازی فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان جهاد دانشگاهی نگاه صرف به تولید برای مصرف 
محصول داخل کشور را نگاهی نادرست دانست و تاکید 
کرد: مصرف کنندگان محصــولات دانش بنیان تنها 
در محدوده جغرافیای داخل کشــور باشند؛ در حوزه 
بین الملل، کارگزاران و بازارهای خوبی شناسایی شده اند 
که شرکت های دانش بنیان می توانند محصولات خود را 

در این بازارها عرضه و برای کشور ارزآوری کنند.

معاون رئیس جهاد دانشــگاهی ادامه داد: بســیاری 
تولیدکنندگان در روستا توانمندی بالایی برای تولید 
حصول دارند اما قادر به عرضه آن به بازار نیستند. جهاد 
دانشــگاهی با مشــارکت بخش خصوصی، بزرگترین 
ســکوی اقتصاد کشاورزی کشــور را راه اندازی کرده 
اســت. در این زنجیره هر نیازی برای تامین محصول 
اعلام و کشاورزان با اطلاع از نیازهای بازار قادر خواهند 
بود با تولید خود به این نیازها پاســخ داده و برای خود 

بازارسازی کنند.
استفاده از فناوری  در برطرف کردن نیازهای بازار ونیز 
تامین این نیاز ازســوی تولید کنندگان در روستا گام 
نخســت برای رونق و جهش تولید با مشارکت مردم 
است. در این سکو قادریم علاوه بر ارائه خدمات مشاوره، 
به گونه ای عمل کنیم که ســطح عملکرد کشاورزان با 
استفاده از فناوری های نوین و ارائه آموزش به آنان برای 
استفاده از این فناوری ها به گونه ای ارتقا یابد که زمینه 
برای صادرات محور شدن فعالیت کشاورزی در برخی 

تولیدات فراهم شود.
رئیس سازمان تجاری ســازی فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان جهاد دانشگاهی با تاکید بر اینکه پورتال یا سکوی 
شبکه اقتصاد کشاورزی برای تحقق اهداف خود نیازمند 
همکاری دستگاه های متولی درحوزه روستا است، افزود: 

انتظار می رود وزارت جهاد کشاورزی مجوزهای لازم را 
برای ارائه اطلاعات مورد نیاز به این سامانه را صادر کند 
تا این سکوی دانش بنیان بتواند به اقتصاد کشاورزی 
کشور با ایجاد بازار و پیوند میان نیاز بازار و تامین کننده 
نیاز اقدام کند. موضوعی که می تواند به افزایش تولید و 
افزایش درآمد برای کشاورزان و نیز کاهش هزینه تمام 

شده برای خریدار نهایی منجر شود.
معاون رئیــس جهاد دانشــگاهی و رئیس ســازمان 
تجاری ســازی فناوری و اقتصاد دانــش بنیان جهاد 
دانشــگاهی گفت: برای کمک به کاهش فاصله میان 
تولید تا بازار ور فع مشــکلاتی که در این زمینه وجود 
دارد، کاوشکده رسانه، برندینگ و بازارسازی در جهاد 
دانشــگاهی با هدف کاهش فاصله تولید کننده با بازار 
صورت گرفته است. تلاش کردیم در این مجموعه پلی 
باشیم میان تولیدکنندگان و بازار و این مهم را درقالب 
طرح های برند سازی محصولات تولیدی و معرفی آن 

در دستور کار خود قرار داده ایم.
ابراهیمی اضافه کرد: البته نیاز کشور بسیارفراتر است ؛ 
بنابراین درکنار کاوشکده سعی می کنیم از کارگزاران 
بخش خصوصی برای تحقق این هدف استفاده کنیم. 
این موضوع شامل آموزش و مشاوره به تولید کنندگان 

با هدف توانمندسازی روستاییان خواهد شد.

معاون رئیس جهاد دانشــگاهی، آثار توانمندســازی 
روســتاییان به عنوان تولیدکنندگان و نیروهای مولد 
جامعه را مهم دانست و افزود: استفاده از فناوری و انتقال 
تجربه های موفق به فعالان این عرصه می تواند بسیاری 
از روستاهای کشور را در سطوح ملی و بین المللی معرفی 
کند. درحوزه توسعه روستایی، برای بیش از ۲۰۰۰ روستا 
برنامه و طرح مشخص توسعه طراحی و تدوین شده است. 
اجرای این طرح ها نیازمند همکاری و تعامل بین بخشی 
با دستگاه های مختلف است و جهاد دانشگاهی آمادگی را 
دارد تا طرح های توسعه روستایی خود را در اختیار افراد و 

سازمان های علاقه مند قراردهد.
توسعه روســتا نیازمند طراحی درســت و متناسب با 
اقلیم و فرهنگ و جغرافیای هر منطقه است و اگر به این 
موارد درطراحی برنامه ها توجه نشود هر طرحی حتی 
طرح های دانش بنیان نیز با شکست رو به رو خواهد شد.
وی اضافه کرد: با بررســی چنین چالشــی با یک نگاه 
جدید و عالمانه سعی کردیم هر روســتا را با توجه به 
مزیت های خود ارزیابی و برنامه توســعه را بر اســاس 
فرهنگ، جغرافیا و اقلیم آن منطقه طراحی و اجرا کنیم 
تا توسعه پایدار در روستا شکل بگیرد و این توسعه را با 
موتور محرک فعالیت های دانش بنیان حفظ و به حیات 

آن ادامه دهیم.

یک گروه از محققان حوزه رباتیک در دانشــگاه توکیو 
رویکرد جدیدی را در ارتباط بــا رانندگی خودکار در 
پیش گرفته اند و به جای خودکارسازی کل ماشین فقط 

یک ربات را در صندلی راننده قرار داده اند.
این محققان یک ربات قادر به رانندگی ماشین ساختند 
و آن را در جهان واقعی آزمایش کردند. تمام تلاش ها 
برای ساختن ماشین های مســتقل و خودران بر این 
تمرکز داشــته اند که خود ماشــین را خودکار کنند و 
انسان ها روی صندلی مسافر و صندلی عقب بنشینند. 
این تلاش ها مستلزم اضافه کردن حسگرهایی علاوه بر 
قدرت پردازشگری به ماشین هستند همچنین نتایج 

مختلفی در پی داشته اند.

در این تــلاش جدیــد گــروه تحقیقاتی ایــن ایده 
را بررســی کرد کــه شــاید آســان تر و کم هزینه تر 
باشــد اگر بتوانیم به یــک ربات آمــوزش رانندگی 
بدهیــم و آن را در صندلی راننده یک ماشــین عادی 
بنشــانیم، به جــای اینکــه بخواهیم کل ماشــین 
را خــودکار کنیــم. این محققــان چنیــن رباتی را 
 ساختند و آن را مســیری در صحن دانشــگاه توکیو 

آزمایش کردند.
این ربات موساشــی نام گــذاری و طــوری طراحی 
شده که تقریبا همانند یک انســان راننده عمل کند. 
این محققان بــا همین هدف،  رباتی ســاختند که آن 
را به عنــوان یک »انســان نمای اســکلتی عضلانی« 

)musculoskeletal humanoid( توصیــف 
 کرده اند؛ رباتی که نیم تنه، دو دست و دو پا و سر و گردن 

دارد.
محققان رباتیک برای این ربات همچنین چشــم های 
متحرک ســاختند که هر کدام از آنها به یک دوربین 
با وضوح بالا مجهز است. دســتان و پاها هم به شکلی 
ساخته  شده اند که بتوانند کنترل کامل فرمان و پدال ها 
را برای ربات فراهم سازند. این ربات یک رایانه هم دارد 
که نرم افزار آن به عنــوان مغز ربات در هنگام رانندگی 

عمل می کند.
این ربات ســپس پشــت فرمان یک خودروی برقی 
قرار گرفت و عازم رانندگی آزمایشــی شد. ربات مورد 

نظر علاوه بر رانندگی ماشــین در مورد توانایی برای 
شناسایی و پاسخ به اشــیای موجود در مسیر از جمله 
انسان ها، آزمایش شــد. این گروه تحقیقاتی گزارش 
داده آزمایش هــای اولیــه امیدوارکننده بوده اســت 
هر چند تا زمانی که موساشــی بتوانــد در خیابان ها 
 و جاده هــای عمومــی رانندگــی کنــد راه درازی 

در پیش دارد.
ایــن محققان در نظــر دارند تــا به تحقیقــات خود 
در ایــن زمینــه ادامــه دهنــد تــا دریابند کــه آیا 
می توان بــا ایجــاد بهبودهایــی رباتی بســازند که 
 بتوانــد بهتر یا حداقل ایمن تر از متوســط انســان ها 

رانندگی کند.

آبادیران پل پیوند نهادهای محرومیت زدا با دانش بنیان ها

طراحی سکوی دانش بنیان برای بازارسازی محصولات کشاورزی 

ربات راننده به جای خودروی خودران؛ ایده جدید مهندسان رباتیک
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

يكي از دغدغه هاي بســيار بزرگ افرادي كه مي خواهند 
كسب وكار نوآورانه و جديدي را راه اندازي كنند، اين است 
كه چگونه ايده هاي استارت آپي خوبي پيدا كنند. هيچ كسي 
با تلاش و فكر كردن نمي تواند به يك ايده جذاب دســت 
پيدا كند. ايده ها از مشكلات نشــأت مي گيرند، مشكلات 
اساســي كه يك فرد يا اطرافيانش با آن مواجه هســتند. 
بهترين ايده هاي استارت آپي در 3 چيز مشترك هستند: 
آنها ايده هايي در حــوزه علايق بنيان گذاران هســتند، 
خود بنيان گــذاران مي توانند آن را بســازند، آن ايده ها 
براي مردم ارزشــمند هســتند. در ادامه چنــد فاكتور 
 بســيار مهم براي يافتن ايده هاي اســتارت آپي خوب را 

مي خوانيد. 

 مشكل
هر كسب وكاري بايد يك مشــكل را حل كند يا يك نياز را 
برطرف سازد، چراكه اگر اينگونه نباشد، هيچ نيازي به آن 
وجود ندارد، اما بســياري از اســتارت آپ ها اين اشتباه را 
مرتكب مي شوند و روي ايده هايي سرمايه گذاري مي كنند 

كه هيچ ارزشي ارائه نمي كند. 
براي پيدا كردن نياز واقعي بايد با مردم صحبت كرد، اما در 
بسياري از مواقع مردم شما را گمراه خواهند كرد، بنابراين 
بايد دقت كافي داشت. به عنوان مثال، مردم به شما نخواهند 
گفت كه »من از آن استفاده نمي كنم«، بلكه احتمالا خواهند 

باشــند كه از آن گفت »به نظرم افراد بسيار زيادي 
ر استفاده مي كنند.« و هزاران  ا هز

بهانه ديگر. 

 نياز
هنگامي كه يك اســتارت آپ راه اندازي 
مي شود، بايد حداقل افرادي باشند كه 
در همان لحظه آن محصول يا خدمات 
را بخواهند. شــما نبايد روي افرادي 
كه مي گويند ممكن اســت يك روز از 
سرويس شما اســتفاده كنند، حساب 
باز كنيد. معمولا گروه اول تعدادشان 
خيلي كم است. اگر چيزي وجود داشته 
باشد كه تعداد زيادي از مردم به آن نياز 
داشته باشند، مطمئنا قبلا ساخته شده 

است. به عبارت ساده تر، اگر شما دو ايده 
با شرايط زير داشــته باشيد، حتما دومي را 

انتخاب كنيد. 
- مي توانيد چيزي بســازيد كه تعداد بسيار 

زيادي از مردم آن را مي خواهند. 
- مي توانيد چيزي بسازيد كه تعداد كمي از مردم شديدا 

آن را مي خواهند. 

 مهارت
اگر نگاهي به ايده هاي استارت آپي موفق بيندازيد، متوجه 
مي شويد كه اكثر بنيان گذاران مهارت هايي در حوزه كاري 

كه انجام مي دهند، دارند. بياييد ايــن موضوع را به نحوي 
ديگر بررسي كنيم. شما فردي آگاه در زمينه استارت آپ ها 
هستيد. در اين صورت بارها اتفاق خواهد افتاد كه ايده اي 
به ذهن شــما خطور خواهد كرد، آن را در ذهن خود مرور 
مي كنيد تا مطمئن شــويد كه يك ايده خوب باشد و ارزش 
سرمايه گذاري هزينه و زمان را داشته باشد، اما اگر شما يك 
برنامه نويس باشيد، به جاي فكر و مرور پي در پي، خواهيد 
گفت: همين امشب نسخه اوليه آن را ايجاد مي كنم تا ببينم 

امكان پذير است يا نه؟
در آينده زندگي كنيد. سعي كنيد از جديدترين و به روزترين 
اخبار آگاه باشــيد و از بهترين محصولات استفاده كنيد تا 
نيازهاي بعدي را شناسايي كنيد. همزمان روي مهارت هايي 
كه فكر مي كنيد خيلي ســريع به آنها نياز خواهيد داشت، 

تمركز كنيد. 

 دقت
مطمئن باشيد هنوز هم مي توان سرويس هايي را كشف كرد 
كه مردم بعد از مدتي استفاده از آن با خود بگويند »قبل از 
اين محصول من چه كار مي كردم؟« تنها راه اين است كه دقت 

از خود سوال كنيد. چرا صندوق خود را بالا ببريد. مدام 

ايميل من اينقدر پر است؟ به دليل اينكه شما ايميل زيادي 
دريافت مي كنيد يا به دليل اينكه وقت نداريد ايميل هاي بد 
را حذف كنيد؟ آيا اصلا صندوق ايميل به اندازه كافي كارايي 

دارد؟ چه مشكلاتي هست كه بايد حل شود؟

 دانشگاه
اگر دانشجو هستيد، چند توصيه براي شما داريم. به هيچ وجه 
زمان خود را صرف كلاس هاي آمــوزش كارآفريني نكنيد. 
هيچ چيزي مثل كارآفريني و شروع به كار كردن نمي تواند 
به شما كارآفريني را ياد دهد. به جاي آن، زمان خود را صرف 

مهارت هاي كاربردي تر كنيد. 
اگر دانشجو هستيد، بيشتر وقت خود را صرف بررسي ايده ها 
كنيد. جستجو كنيد و ببينيد در سراسر جهان چه ايده هاي 
استارت آپي جذابي در حال اجراست. شما به هيچ وجه لازم 
نيست كلاس هاي بسيار زيادي شــركت كنيد و بعد از آن 

شروع به كار كنيد. 

 رقبا
زماني كه شــما يك ايده خوب به ذهن تان رســيد، اغلب 
نخستين چيزي كه به ذهن تان مي رسد، اين است كه آيا كسي 
قبل از من به اين ايده رسيده است يا نه؟ نگران اين موضوع 
نباشيد، ۱۰ دقيقه جستجو در اينترنت مي تواند نگراني شما 

را برطرف كند. 
البته ممكن است ايده شــما قبلا كار شده باشد، در چنين 
مواقعي بايد رقيب خود را بررســي 
كنيد و ببينيد وضعيت آن چگونه 
است؟ به ياد داشته باشيد يك ايده  
خوب با رقيب بهتر از يك ايده ضعيف 

بدون رقيب است. 

 هم راستايي
اگر تحصيلات شما، مهارت ها و ايده شما هيچ 
ربطي به هم ندارند، بدانيد يك جاي كار 
ايراد داريد. ايده هاي موفق معمولا 
توسط افرادي ساخته مي شوند كه 
در آن ايده تخصص كافي را دارند. 
به عنوان مثال، اگر شــما در حوزه 
پايگاه داده ها كار مي كنيد، بايد ايده اي 
در همين حوزه داشته باشيد. بايد از خود بپرسيد 
كه در شغلم چه مشكلي هست كه تا به حال به آن 

توجهي نشده؟ و چرا؟

   نتيجه گيري: يافتن ايده هاي استارت آپي خوب
پيدا كردن ايده هاي استارت آپي خوب، ايده هايي كه واقعا دردي 
را دوا كنند، كار بســيار ظريف و سختي است، اما كافي است 
پشتكار لازم براي شروع استارت آپ تان را داشته باشيد. امواج 
را دنبال كنيد، مشكلات را بيابيد، ايده اي در راستاي تخصص 

خود پيدا و همواره براي رشد مهارت هاي خود تلاش كنيد. 
www. shabta. com

ايده هاي    استارت آپي   موفق    از  كجا   نشأت    مي گيرند؟

نزديك بيني بازاريابی چيست؟
 مفهــوم »نزديك بيني بازاريابــي« را »تئودور 
لويت« در سال ۱۹۶۰ معرفي كرد. شايد به راحتي 
بتوان گفت نزديك بيني بازاريابي لويت، كمك 
بزرگي به ادبيات بازاريابي كرده است. نزديك بيني 
بازاريابي يكي از تفكرات اساسي بازاريابي به ويژه 
در بازارگرايي است. همانطور كه لويت مشاهده 
كرد، تفاوت بين بازاريابي و فروش، بيش از تفاوت 
معنايي آنهاست. فروش به نيازهاي فروشنده توجه 
دارد، بازاريابي به نيازهاي خريدار. فروش از پيش 
براي اين برنامه ريزي شده كه كالاي فروشنده را به 
پول نقد تبديل كند، بازاريابي با هدف رفع نيازهاي 
مشتري به وسيله محصول، همه مراحل وابسته 
از ايجاد، تحويل و ســرانجام مصرف آن را شامل 
مي شــود. لويت معتقد بود كه علت افت و خيز 
صنايع، بيش از آنكه از سوي مصرف كننده باشد، 
از محصول شان بود. لويت در مقاله پيشگامانه اش، 
چهار حالت كه اين پيامد را ضمانت مي كند، در 

نظر مي گيرد: 
۱- اعتقاد به اينكه رشــد بــا جمعيتي رو به 

گسترش حاصل مي شود. 
۲- اعتقاد به اينكه هيچ رقيب جايگزيني براي 

محصول اصلي صنعت وجود ندارد. 
۳- اعتقاد راســخ به توليد انبوه و مزاياي افت 
سريع هزينه هاي واحد، همانطور كه بازده رو 

به افزايش است. 
۴- برنامه ريــزي از پيش تعيين شــده براي 
محصولي كه بــا دقت تحــت آزمايش هاي 
كنترل شده علمي قرار گرفته، بهبود يافته و 

هزينه هاي توليد آن كاهش يافته است. 
وقتي شــركت مفهــوم بازاريابــي را به كار 
مي گيرد، اول بايد كســب وكارش را تعريف 
كند. همانطور كه لويت نتيجه گيري مي كند، 
سازمان بايد بياموزد كه خود را نه توليدكننده 
يا ارائه دهنده خدمات، بلكه مانند يك مشتري 
ببيند، چراكه اين كار باعث مي شــود مردم با 
آن شركت دادوستد كنند. يك سازمان بايد از 
تعريف هدف  هاي خود به طور دقيق خودداري 
كند. اين كوته بيني شــركت را نزديك بيني 

بازاريابي مي گويند.
 www. tebyan-ardebil. ir

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

داشتن كارمنداني با صفات و شخصيت مثبت براي رشد و توسعه هر 
سازماني بسيار مهم است، اما اينكه مديران و صاحب كاران چگونه 

با پرسنل خود رفتار مي كنند هم به همان اندازه مهم 
است. شــما نمي توانيد اخلاق و رفتار 

كارمندان خود را عوض كنيد، 
اما مي توانيد با رفتار خود در 

وجدان كاري و روحيه آنها 
تاثير مثبت بگذاريد.

 واضح اســت كه در اين 
صورت سازماني موفق و رو 

به رشد خواهيد داشت.
هر چقدر كارمنــدان بتوانند 

بيشــتر بــا مديران شــان به 

گفتگو بنشــينند متعهدتر و باانگيزه تر مي شــوند. اين گفتگو ها 
مي تواند دربــاره فعاليت ها، اهداف مورد نظــر، برنامه هاي كاري، 
پروژه هــا و انتظارات باشــد. اين گفتگو هــا آنها را 
 مسئوليت پذيرتر می كند و به آنها حس مالكيت 

مي دهد. 
هدف شــما به عنوان مدير بايد اين 
باشد كه حس مســئوليت پذيري 
را در كارمندان تان پرورش دهيد 
و به آنها حس مالكيت القا كنيد تا 
بتوانند فعاليت هــا، پروژه ها و... را 
در دايره مســئوليت خود دانسته 
 و با تعهد بالايي آنهــا را به انجام

 برسانند. 

با  كارمندان  خود   گفتگو كنيد

كندوان؛ شگفت انگيزترين روستاي صخره اي جهان

روستاي كندوان به سبب ويژگي معماري صخره اي و بافت مخصوص در 
فهرست آثار ملي كشور به ثبت رسيده اســت. كندوان يكي از ۳ روستاي 
صخره اي جهان اســت و جاري بــودن زندگي مردم در اين روســتا يك 
اســتثنا در دنيا به حســاب مي آيد، چراكه نظير اين روستاي صخره اي 
همچون »كاپادوكيه« تركيه و »داكوتاي« آمريكا فاقد ســكنه هســتند. 
روستاي كندوان يكي از جاذبه هاي گردشگري زيبا و منحصربه فرد استان 
آذربايجان شرقي به شمار مي رود كه عمده شهرت خود را مرهون خانه هايي 

است كه به شكل كندوي عسل در دل صخره هاي سنگي كنده شده اند. 

 موقعيت و ويژگي هاي جغرافيايي
كندوان نام يكي از روستاهاي استان آذربايجان شرقي است كه در ۶۰ كيلومتري 
جنوب غربي شهر تبريز قرار دارد. در واقع، روستاي كندوان يكي از روستاهاي 
دهستان ســهند و از توابع بخش مركزي شهر اسكو محســوب مي شود. از 
نكته هاي جالب توجه درباره اين معجزه طبيعي اين است كه روستاي كندوان 
در اثر فعل و انفعالات آتشفشاني كوه  سهند و ساير كوه هاي آتشفشاني منطقه 
طي هزاران سال در يكي از خوش آب و هواترين مناطق استان به وجود آمده 
است؛ مواد مذاب و گدازه هاي حاصل از فعاليت كوه هاي آتشفشاني به بيرون 
پرتاب شده و در طول سال ها روي هم انباشته شده اند. همچنين اين توده ها بر 
اثر عوامل طبيعي مانند باد و باران دچار تغيير شكل و تبديل آنها به كران هايي 
شده  است كه امروزه در منطقه قرار دارند. هرچند كران هايي ناحيه ورودي 
روستا به دليل عوامل جوي دچار آسيب شده اند، ولي كران هاي ناحيه شرقي 

و انتهايي روستا به دليل وجود تپه هاي مرتفع نسبتا سالم تر باقي مانده اند. 

 معماري روستاي كندوان
وجه تسميه روستاي كندوان به دليل خانه هايي است كه در دل صخره هاي 
بومي قرار دارند و شــيوه معماري به كاررفته در ساخت آنها سبك بومي و 
صخره اي است. در معماري صخره اي مصالح ساختماني مانند گچ، آهك، 
خشت و... حضور نداشــته و فضاي مورد نظر با حكاكي درون سنگ ايجاد 
مي شود. در واقع، اين سبك معماري نمونه اي از جدال انسان با طبيعت بر 
سر تصاحب صخره هاي طبيعي است. اين روستا به دليل معماري و بافت 

خاص خود در فهرست آثار ملي كشور به ثبت رسيده است. 
البته آنچه كندوان را از نمونه هاي مشابه آن متمايز مي كند، جريان زندگي 
و ســكونت بالغ بر ۱۱۷ خانواده در داخل اين صخره هاست و اهالي آن به 
مشاغل روستايي مانند كشاورزي، دامداري و توليد صنايع دستي اشتغال 
دارند. برخلاف تصور، اين خانه هاي صخره اي همانند منازل مسكوني عادي 
داراي بخش هاي مختلفي مانند اتاق نشــيمن، صندوق خانه، آشپزخانه و 
حتي مجهز به سيستم لوله كشي آب و برق هســتند. قطر ديوارهاي اين 
خانه هاي جالب در حدود ۲ متر بــوده و ازاين رو فضاي داخل خانه به طور 

طبيعي در زمستان ها گرم و در تابستان ها خنك است. 
از نكته هاي جالب توجه اينكه ارتفاع بيشتر اين توده هاي صخره اي در حدود 
۴۰ متر بوده و اغلب اين كران ها از دو تا چهار طبقه تشكيل شده اند، ولي به دليل 
ساختار صخره اي كران اين طبقه ها از يكديگر مستقل بوده و از داخل ارتباطي با 
يكديگر ندارند؛ ازاين رو براي دسترسي به طبقه هاي بالايي كران ها پلكان هاي 
زيبايي از بدنه خود كران تامين مي شود. معمولا طبقه همكف اغلب كران ها به 
عنوان اصطبل مورد استفاده قرار گرفته و ساير طبقه ها داراي كاربري مسكوني 
هستند. به دليل قطر زياد كران ها، ايجاد نورگير در طبقه هاي پايين بسيار دشوار 
است، به همين دليل نورگيرها و پنجره ها در طبقه هاي بالايي قرار دارند. پنجره ها 
و نورگيرهاي تعبيه شده به شكل شطرنجي و از جنس چوب و شيشه هستند. 
همچنين روستاي كندوان داراي بخش هاي مختلفي از جمله مسجد، حمام، 
مدرسه و آسياب بوده و كران مسجد يكي از بزرگ ترين كران هاي روستاست. 
آبريزهاي روستا نيز خارج از كران ها و در كنار معبرها قرار دارند و چند خانواده 
به صورت مشترك از يك آبريز استفاده مي كنند. بيشتر آبريزها داراي چند محل 

نشيمن و انباره هستند كه موقعيت آن بستگي مستقيم به شيب زمين دارد. 

 وجه تسميه و پيشينه تاريخي
در تاريخ اين منطقه چنين نقل شــده است كه ســاكنان روستايي به نام 
حيله ور- واقع در دو كيلومتري غرب كندوان- نخســتين گروهي بوده اند 
كه در قرن هفتم هجري براي در امان ماندن از يورش مغول ها به دشتي در 
مقابل كندوان فعلي مهاجرت كرده و به تدريج درون كران ها را براي تامين 
پناهگاهي براي خود حفاري كرده اند. البته برخي از باستان شناسان قدمت 

اين روستا را به دوره هاي پيش از اسلام نسبت مي دهند. 

 جايگاه جهاني روستاي كندوان
از جمله آثار مشابه روستاي كندوان در ساير نقاط جهان مي توان به دره گورمه 
در تركيه اشاره كرد كه وسعت آن در حدود ۱۵ تا ۲۰ برابر روستاي كندوان 
است. به طور كلي، در سطح جهان فقط ۳ روستاي صخره اي تاكنون شناسايي 
شده اند كه شامل روستاي كاپادوكيه در تركيه، داكوتا در آمريكا و كندوان در 
ايران است كه در ميان اين روستاها، در حال حاضر فقط در روستاي كندوان 

ايران زندگي جريان دارد و دو روستاي مشابه خالي از سكنه هستند. 

 جاذبه های كندوان
چشمه هاي آب معدني كندوان نيز يكي از جاذبه های اين روستاي باستاني 
محسوب مي شود و به دليل برخورداري از كمترين درصد سختي و سنگيني 

براي درمان بيماري هاي كليوي بسيار مفيد است.
www. kojaro. com
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